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 تورم، هزینه 
تولید مواد معدنی را بالا برد

رئیس  خانه معدن استان فارس معتقد است: درحال حاضر 
بزرگ تری��ن چالش در بخش مع��ادن، پارامترهای اقتصاد 
کلان اس��ت که در این بخش اثر بس��یار شدیدی گذاشته 
اس��ت. حسین شرافت با اشاره به چالش های بخش معدن، 
تش��ریح کرد: در بخش استخراج، از اصلی ترین موانعی که 
درحال حاض��ر معادن ب��ا آن مواجه هس��تند، تامین منابع 

مالی، تامین تجهیزات و قطعات... 3

خریداران شمش ارزان 
میلگردشان را صادر کردند

معاون خری��د ذوب آهن اصفه��ان در مصاحبه ای بی پرده 
اعلام می کند که اصراری که بر قیمت گذاری دستوری فولاد 
از سوی برخی مس��ئولان وجود دارد، در ماه های گذشته نه 
تنه��ا منفعتی برای مردم و س��هامداران نداش��ته بلکه باعث 
ش��ده خریداران شمش ارزان به جای عرضه محصولات شان 
در بورس به صادرات میلگرد روی آورند. محمد جعفر صالحی 

4با اشاره به اتفاقات اخیر حوزه فولاد...
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چالش اقتصاد سبز

خودکفایی با تکمیل 
زنجیره تولید فولاد

واگذاری معادن غیرفعال 
خراسان جنوبی

اقتص��ادی که تا س��ال ۲۰۵۰ هی��چ نوع گاز 
گلخانه ای را وارد ج��و نکند، از دیدگاه مقامات 

لهستان و صنعت معدن قابل تصور نیست. 
رئیس اتحادیه همبس��تگی در ناحیه سیلزی 
می گوید رس��یدن س��ریع به چنی��ن اقتصادی 
می توان��د مهل��ک باش��د چ��ون اقتصاد س��بز 
نمی توان��د ش��غل هایی را که از دس��ت می رود 

جبران کند. لهستان بزرگ ترین تولید کننده...

مع��اون اقتصادی و منابع انس��انی ش��رکت 
احیا اس��تیل فولاد بافت گفت: تکمیل زنجیره 
تولید ف��ولاد یکی از برنامه های اس��تراتژیک و 
کلان توس��عه کشور اس��ت و نقشی کلیدی در 
خودکفایی و عدم وابستگی به بازارهای خارجی 

و نیز توسعه صادرات ایفا می کند...

استاندار خراس��ان جنوبی گفت: اعلام کرده ایم 
ک��ه با توجه به اهمیت موض��وع، در اجرای برنامه 
واگذاری معادن غیرفعال به س��رمایه گذاران دارای 
صلاحیت، جزو اس��تان های پیش��رو و پیش��قدم 
خواهیم بود. حمید ملانوری در نشست هم اندیشی 
س��رمایه گذاران حوزه معدن، س��رب، روی و فولاد 
اظهارکرد: ما نمی خواهیم زمان را از دست بدهیم 

و منابعی که در اختیار داریم...

 دیوار ناامیدی 
را بلندتر نکنید تعادل به زنجیره فولاد بازمی گردد؟

کلیات طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد تصویب شد

 عبدالرضا شیخان
 دبیر انجمن کارفرمایان

 صنعت سیمان 

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

هر س��اله با ش��روع فصل س��رما، تامین گاز 
مورد نی��از صنایع ب��ا چالش روبه رو می ش��ود، 
چراک��ه مصرف گاز ش��هری افزای��ش می یابد و 
طبیعی اس��ت که اولویت به تامین نیاز شهری 
اختصاص دارد. در چنین ش��رایطی، واحدهای 
صنعتی برای تامین انرژی مورد نیاز خود باید از 
سوخت جایگزین استفاده کنند؛ بنابراین مازوت 
به عنوان سوخت جایگزین در اختیار این واحدها 

قرار می گیرد. 
البت��ه این ب��ار تامی��ن گاز مورد نی��از صنایع 
روب��ه رو  ب��ا چالش ه��ای جدی��دی  س��یمانی 
ش��ده اس��ت. ازجمله آنکه نرخ ف��روش مازوت 
یارانه ای که در اختی��ار صنایع قرار می گیرد در 
 مقایس��ه با س��ال گذش��ته ۲۵۰ درصد افزایش 

یافته است. 
این رشد در حالی است که واحدهای سیمانی 
از ابتدای امس��ال نس��بت به افزایش هزینه های 
تولید خ��ود معترض بوده و تاکید داش��تند در 
س��ایه قیمت گذاری دس��توری و غیرمنطقی از 

پس تامین هزینه های خود بر نمی آیند. 
ح��ال در چنین ش��رایطی و با رش��د قیمت 
م��ازوت دیگ��ر تولید س��یمان و ف��روش آن با 
 قیمت های قبلی برای این فعالان صنعتی صرفه 

اقتصادی ندارد. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
گوی��ی چالش ه��ای حاک��م ب��ر صنع��ت س��یمان 
پایان��ی ندارد، چراک��ه در همین حال ش��رکت  پخش 
فرآورده  های نفتی تحویل مازوت را منوط به س��پردن 
ضمانتنامه بانکی معادل مابه التفاوت نرخ یارانه ای این 
س��وخت با نرخ آزاد آن کرده اس��ت. این رقم قابل توجه 
است و بسیاری از واحدهای صنعتی کشور از پس تامین 
آن ب��ر نخواهند آمد. به علاوه آنکه نحوه بازگش��ت این 

ضمانتنامه بانکی نیز مشخص نیست. 
درواقع در س��ایه سیاست های اش��تباه هر روز مانعی 
تازه در مس��یر فعالیت صنایع تراش��یده می ش��ود. این 
موانع به قدری جدی هس��تند که گویی متولیان امر از 
هیچ اقدامی برای توق��ف تولید در این صنعت فروگذار 
نمی کنند. با توجه به موضوعات یادش��ده نباید به تداوم 
تولی��د واحدهای فعال در ای��ن صنعت چندان هم امید 

داشت. 
موضوع رش��د تورم، افزایش هزینه مواد اولیه تولید، 
نرخ دس��تمرد نیروی انس��انی و... موضوعات جدیدی 
نیس��تند. سیمانی ها از س��ال گذشته تاکنون نسبت به 
افزایش هزینه تمام ش��ده تولید خود و س��خت تر شدن 
مس��یر هش��دار داده اند. این وضعیت در س��ایه قیمت 
دس��توری این محص��ول در طول س��ال های متمادی 
ایجادش��ده اس��ت. در چنین موقعیت��ی، نه تنها اقدام 
مثبتی برای بهبود ش��رایط تولید در صنعت س��یمان 
اجرایی نمی ش��ود، بلکه متاس��فانه هر روز ش��اهد اخذ 
تصمیماتی جدید هس��تیم که به ادامه روند تولید این 

واحدها ضربات جبران ناپذیری را وارد می کند. 
بدون تردی��د چنانچه این روند ادام��ه یابد در آینده 
نزدیک شاهد تعطیلی بخش قابل توجهی از واحدهای 
تولیدکننده سیمان کش��ور خواهیم بود. این تعطیلی 
به معنی از بین رفتن موقعیت های ش��غلی متعددی در 

کشور است و نباید ساده از کنار آن گذشت. 
گفتنی است این سخت گیری در مسیر قیمت گذاری 
س��یمان به بهانه تاثیر آن بر قیمت تمام ش��ده مسکن 
اجرایی می ش��ود؛ یعنی هدف کنترل نرخ ساخت وساز 
اس��ت. متاس��فانه این رون��د قیمت گذاری دس��توری 
س��یمان و ممانعت در مسیر رشد نرخ آن در حالی است 
که قیمت فروش س��ایر محصولات ساختمانی از جمله 
فولاد، گچ، آهک، آج��ر و... از روند قیمت گذاری خارج 
شده است. این تبعیض درحالی است که اثرگذاری این 
محصولات در قیمت تمام ش��ده س��اختمان به مراتب 
بیشتر از سیمان برآورد می شود. حال این سوال مطرح 
اس��ت که چرا همچنان قیمت سیمانی که سهم ناچیز 
حدود یک درصدی در بهای تمام ش��ده ساخت وسازها 

دارد، سرکوب می شود؟  
درواقع ب��ا اثبات اثرگذاری محدود نرخ س��یمان در 
قیمت مسکن از سیاس��ت گذاران درخواست می شود 
نس��بت به تغییر سیاس��ت های خود در این حوزه اقدام 
کنند ی��ا دوب��اره گاز به عنوان س��وخت در اختیار این 
واحده��ا ق��رار گیرد یا ب��ا افزایش قیمت پایه س��یمان 
موافقت ش��ود. این موارد تنها راه حل های موجود برای 
حفظ بقای این صنعت، تداوم تولید آن، تامین س��یمان 
مورد نیاز کش��ور و همچنین اجرایی شدن شعار جهش 

تولید در سال جاری هستند.

رشد ۲۶درصدی تولید 
زغال سنگ ایمیدرو 

میزان تولید کنس��انتره زغال س��نگ 2 شرکت 
زیرمجموعه ایمیدرو در ۹ ماهه امس��ال، ۶ درصد 
افزایش یاف��ت. این در  حالی اس��ت که تولید این 

ماده در ماه آذر، با 2۶درصد رشد همراه شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، 2 ش��رکت 
زیرمجموع��ه ایمیدرو )طبس و الب��رز مرکزی( از 
ابت��دای فروردین تا پایان آذر، ۵۳۵ هزار و ۳۹ تن 
کنسانتره زغال سنگ تولید کردند. میزان تولید این 
شرکت ها در مدت مشابه سال گذشته، ۵۰۶ هزار 
و ۹۹۳ تن بود. همچنین این شرکت ها در ۹ ماهه 
امس��ال، یک میلیون و ۳۵۰ هزار و 2۱۶ تن ماده 
معدنی استخراج کردند که در مقایسه با رقم مدت 
مش��ابه سال گذش��ته )یک میلیون و 2۴۵ هزار و 

۱۷۷ تن(، ۸ درصد رشد نشان می دهد.
میزان ارس��ال کنس��انتره زغال س��نگ از سوی 
ش��رکت های طبس و البرز مرکزی به شرکت های 
داخلی در ۹ ماهه امس��ال نیز ۴۹۹ هزار و ۵۱۵تن 
بود که نس��بت به رقم مدت مش��ابه سال گذشته 
)۵2۶ ه��زار و ۸۶۱ تن(، ۵ درصد کاهش نش��ان 
می ده��د. می��زان تولید کنس��انتره ش��رکت های 
زغال س��نگ طبس و البرز مرکزی در ماه آذر ۹۹ 
به ۶۳ هزار و ۵۰۱ تن رسید که در مقایسه با رقم 
مدت مشابه سال گذش��ته )۵۰ هزار و 2۱۳ تن(، 

2۶ درصد رشد نشان می دهد.

 دیوار ناامیدی 
را بلندتر نکنید

ضربه ه��ای آخر دونالد ترام��پ رئیس جمهوری امریکا به 
صنع��ت فولاد ای��ران در روزهای پایانی دولت او، نش��ان از 
درماندگی و عجز این کش��ور در مقابله با پیش��رفت صنایع 

فولادی کشور دارد.
به گزارش ایراس��ین، بر اس��اس آخرین اخبار اعلام شده، 
وزارت خزانه داری امریکا دوباره تحریم های جدیدی را برای 
کش��ور عزیزمان ایران اعمال کرد؛ اما ای��ن بار در میان نام 
افراد تحریم شده، نام حمیدرضا عظیمیان نیز دیده می شود.
وی مدیرعامل ش��رکتی است که در 2 سال گذشته بارها 
از سوی امریکا تحریم شد تا این شرکت فولادساز ایرانی که 
اکنون در میان صادرکنندگان مطرح محصولات فولادی به 

اقصی نقاط دنیاست را با مشکل مواجه کند.
لازم ب��ه یادآوری اس��ت فولاد مبارکه اصفهان به س��بب 
تولید محصولات با کیفیت توانس��ته س��طح زرین مدیریت 
کیفیت اروپا را به  دس��ت بی��اورد و ظرفیت کافی برای قرار 
گرفتن در میان ۱۰ شرکت برتر جهان را دارد. از سوی دیگر 
اس��تارت یکی از پروژه های مهم در این شرکت یعنی واحد 
نورد گرم 2 بسیار اهمیت دارد که با بهره برداری از آن ایران 
از واردات این محصول اس��تراتژیک و مه��م بی نیاز خواهد 
ش��د. )ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان دهمین تولیدکننده 
ف��ولاد جهان بوده و ش��رکت هایی که رتبه های بالاتر از این 
فولادساز را به خود اختصاص داده اند از آلمان، ژاپن، امریکا، 

فرانسه و... هستند.(
این پروژه نیز یکی دیگر از نقاط مثبت پرونده مدیرعامل 
ف��ولاد مبارکه اس��ت و در کنار آن می توان به بومی س��ازی 
نزدیک به ۱2۰۰ قلم کالا در امسال اشاره کرد. شرکت فولاد 
مبارک��ه اصفهان که کارنامه موفقی در زمینه بومی س��ازی 
)نزدیک به ۳۰ س��ال( دارد، در این سال ها توانسته با بومی 
سازی، درصد قابل توجهی از زهر تحریم ها را به این طریق 
از بی��ن بب��رد و در آخرین پروژه مهم خود با س��اخت لیزر 
پرت��وان به جمع ۵ ش��رکت تولید کننده ای��ن فناوری مهم 
بپیوندد. فولاد به عنوان یک فلز اس��تراژیک نقش مهمی در 
صنعتی شدن هر کشوری دارد و اهمیت آن نیز بر هیچکس 
از جمله امریکایی ها به ویژه ترامپ پوشیده نیست و شاید اگر 
به حدود ۳ سال قبل نگاهی بیندازیم خواهیم دید که یکی 
از محوره��ای اصلی جنگ تجاری امریکا با چین نیز همین 
فولاد بود که ترامپ س��عی کرد با اعلام تعرفه های سنگین 
ق��درت چی��ن را در تولید و صادرات ای��ن محصول کاهش 
دهد؛ البته این رفتار ادامه دار بود و کشورهای اتحادیه اروپا، 
کانادا و... نیز از این جنگ تجاری بی نصیب نماندند تا اینکه 
ترک��ش تحریم های وی به صنعت ف��ولاد ایران نیز برخورد 

کرد. امریکا که زمانی به عنوان یک کش��ور پیشتاز در نظام 
س��رمایه داری شناخته می ش��د و قدرت نفوذ قابل توجهی 
برای بس��یاری از کشورها داش��ت، در 2سال گذشته فاصله 
بس��یاری گرفته و دلیل آن هم رفتارها و تصمیمات گرفته 
ش��ده از سوی دونالد ترامپ رئیس جمهوری این کشور بوده 
اس��ت؛ در پیش گرفتن سیاست انبساطی در امریکا که طی 
دوره ش��یوع کرونا نیز ش��دیدتر شد و س��بب تزریق ۵هزار 
میلیارد دلار پ��ول به اقتصاد امریکا بود، تبعات زیادی را به 
همراه داشته که یکی از آنها افزایش نرخ تورم و بیکاری در 

این کشور بوده است.
دس��ت و پ��ا زدن های ترام��پ در آخری��ن روزهای عمر 
دولت��ش نش��ان می ده��د ک��ه امری��کا تمام��ی مهره های 
خ��ود را در بازی ش��طرنج مقابل ایران و بس��یاری دیگر از 
 کش��ورها به حرک��ت درآورده بدون اینک��ه نتیجه ای از آن 

به دست آورد.
در ش��رایط فعلی که امریکا آخرین تیر ترکش خود را به 
ف��ولاد مبارکه اصفهان روانه کرده اس��ت، حمایت دولت از 
این ش��رکت فولادس��از و ایجاد یک فضای بدور از تشنج و 
اضطرار، می تواند ش��رایطی مناسب برای حرکت روبه جلو و 

قدرتمندانه فولاد مبارکه اصفهان فراهم کند.
به به نظر می رس��د در  حالی که امریکا در تلاش اس��ت تا 
صنع��ت فولاد ایران را با اعم��ال تحریم ها به زمین بزند، در 
پیش گرفتن سیاست هایی در جهت حمایت از این شرکت 
بزرگ فولادی کشور که در منطقه و همچنین شمال افریقا 
رتبه نخست را به خود اختصاص داده، لازم و ضروری است. 
برای مثال انجام تحقیق و تفحص از این شرکت فولادی که 
به تصویب مجلس ش��ورای اسلامی رس��ید، اکنون در کنار 
تحریم حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل فولادمبارکه اصفهان، 
گرچه در اصل ماجرا ممکن اس��ت به نفع فولاد باشد اما در 
ظاهر هم زمینه با تحریم های امریکا خواهد ش��د و به نوعی 
فضا را بیش از پیش برای ادامه فعالیت ای ش��رکت مسموم 

خواهد کرد.

رئی��س هیات عامل ایمیدرو گفت: پیاده س��ازی 
ن��گاه سیس��تمی، تعیی��ن اس��تراتژی های به روز 
مطابق با استانداردهای ملی و بین المللی و ارتقاء و 
توانمند سازی از راهبردهای این سازمان در تحقق 
چشم انداز »هدف صفر« در حوزه بهداشت، ایمنی، 
محیط زیس��ت و انرژی در بخ��ش معدن و صنایع 

معدنی است.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمیدرو، وجی��ه الله جعفری 
ک��ه در همای��ش چهارمین دوره ممیزی بهداش��ت، ایمنی، 
محیط زیست و انرژی ) HSEE( ایمیدرو سخن گفت، افزود: 
برای ارتقای این حوزه در گام نخست باید »نگاه سیستمی« 
را م��ورد توجه قرار دهیم که برای تحقق این مهم با تعریف 
نقش ه��ا برای فعالان ح��وزه HSEE مس��یر اجرای پایش 

برنامه ها هموار خواهد شد.
جعف��ری گف��ت: به ط��ور حتم ن��گاه سیس��تمی، اصلاح 
 س��اختار را نیز به همراه خواهد داشت تا سیستم به درستی 

عمل کند.
مع��اون وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تجارت فرهنگ س��ازی 
و افزای��ش مش��ارکت کارکنان ب��ه صورت عمل��ی را لازمه 
اثربخش��ی HSEE در حوزه معدن و صنایع معدنی دانست 
و گفت: ارتقای س��طح دانش و مهارت نیروی انسانی از دیگر 
اولویت های ما اس��ت که با ارتقای آموزش و بررسی بازخورد 
آن در برنامه ه��ای ممی��زی می توان تاثیر آن را در س��طح 

عملکرد HSEE واحدها بررسی کرد.
جعف��ری گف��ت: HSEE بای��د دغدغه مدی��ران واحدها 
ش��ود و در کن��ار افزایش تولید، کلیه مس��ائل سیس��تمی 
ای��ن حوزه نیز م��ورد توجه مدیران قرار گی��رد و همچنین 
با بررس��ی س��طح عملک��رد واحده��ا در 2 بخ��ش تولید و 
"HSEE مدی��ران واحده��ای برت��ر و موفق مورد تش��ویق 

قرار گیرند.
وی اف��زود: مدی��ران واحده��ا بای��د پاس��خگوی عملکرد 
مجموع��ه خود در مس��ائل ایمنی اس��ت. همچنین مدیران 
در جه��ت کاهش تعداد حوادث و به صفر رس��اندن حوادث 
ش��دید باید اقدام��ات لازم را برنامه ریزی و اج��را کنند و از 
حمای��ت  واحدش��ان   HSEE مدیریت ه��ای   برنامه ه��ای 

کنند.
رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو گف��ت: ایجاد ی��ک برنامه 
ن��رم اف��زاری یکپارچ��ه ح��وزه سیس��تم HSEE و پایش 
آنلاین عملک��رد برنامه های مرتب��ط از ضروریات و اقدامات 
 اساس��ی اس��ت ک��ه باید در ای��ن س��ازمان پیاده س��ازی و 

اجرا شود.

وی با اش��اره به نقش توسعه ایمیدرو در حمایت 
از بخ��ش مع��ادن و صنای��ع معدنی عن��وان کرد: 
ایمی��درو ضمن ارتقای س��طح HSEE واحدهای 
تحت پوش��ش، نقش مه��م و موثری در حمایت از 
ارتقای سطح HSEE بخش خصوصی دارد که این 

مهم در شمار برنامه های ما قرار دارد.
رشد��51درصدی�عملکرد�در��4سال��

رئی��س هیات عامل ایمی��درو اعلام کرد: متوس��ط امتیاز 
واحدهای ممیزی در س��ال ۹۸، به 2۵۴ رس��یده اس��ت که 
فراتر از هدف برنامه ریزی ش��ده )رشد 2۰درصد( بوده و در 

این زمینه رشد 2۴ درصدی داشته ایم.
جعف��ری افزود: از ابتدای ش��روع برنام��ه ممیزی عملکرد 
HSEE واحده��ا تابع��ه )س��ال۹۵( تاکن��ون این رش��د به 

۵۱درصد رسیده است.
اجرای�ممیزی�در�شرایط�کرونا��

در ادامه این جلس��ه امیر ولدخانی، مدیر بهداشت، ایمنی، 
محیط زیس��ت و انرژی ایمیدرو درب��اره نحوه اجرای ممیزی 
گف��ت: در برنامه ممیزی امس��ال به علت ب��روز همه گیری 
بیماری کرونا، ش��رایط برگ��زاری برنام��ه ممیزی حضوری 
گروه ه��ای ممی��زی فراهم نش��د و برنامه امس��ال به صورت 

مجازی برگزار شد.
مدیر بهداش��ت، ایمنی، محیط زیس��ت و ان��رژی ایمیدرو 
افزود: جهت اجرای برنام��ه ممیزی مجازی در ابتدا واحدها 
نسبت به تکمیل فرم های خودارزیابی ممیزی اقدام کردند و 
سپس با استفاده از فایل های خودارزیابی و مستندات ارسالی 
برنامه مجازی ممیزی ۴۴ واحد زیرپوش��ش سازمان، توسط 
کارشناسان مدیریت HSEE سازمان، در 2ماه کاری برگزار 
شد. ولدخانی افزود: پس از اتمام برنامه ممیزی، گزارش های 
ممی��زی تا ۵ آذرم��اه تهیه و برای واحدهای ممیزی ش��ده 
ارس��ال و همچنی��ن برنامه ه��ای بهبود عملک��رد واحدها تا 

2۰آذرماه دریافت شد.
وی عنوان کرد: در نهایت برنامه ها دریافت، بررسی و موارد 

نیازمند اصلاح به برخی واحدها اعلام شد.
مدیر بهداش��ت، ایمنی، محیط زیس��ت و ان��رژی ایمیدرو 
گف��ت: ارزیاب��ی عملکرد واحده��ا به این صورت اس��ت که 
برای کل دس��تورالعمل، ۵۰۰ امتیاز درنظر گرفته ش��د که 
۴۵۰امتی��از مربوط به 2۵ بخش دس��تورالعمل و ۵۰ امتیاز 

تشویقی است.
این گزارش می افزاید، در همایش چهارمین دوره ممیزی 
HSEE ایمیدرو، 2۰واحد برتر در دو بخش »سطح خوب« 
و »افزایش سطح امتیاز نسبت به سال قبل« معرفی شدند.

ایجاد�نگاه�سیستمی�راهبرد�ایمیدرو�در�حوزه�HSEEپادزهر�تحریم�در�دستان�فولادسازان�ایرانی�

گروه معدن

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران 
گفت: تحریم های ظالمانه منجر به سوق یافتن 
نگاه مسئولان دولتی به رفع مشکلات معادن و 
توسعه سرمایه گذاری در آنها شده و چشم انداز 

مطلوبی را برای این بخش رقم زده است.
ب��ه گزارش ایرن��ا، تقی نبئی گفت: از س��ال 
گذش��ته تاکنون چرخش اقتصادی کش��ور به 
سوی معدن پیش رفته و امسال وضعیت معدن 

بهتر از سال های گذشته است.
وی ادام��ه داد: ذخایر معدنی ارزآور هس��تند 
و ف��رآوری آنها کمترین وابس��تگی به خارج از 
کش��ور را دارد و تاثیر تحریم  بر آنها کمتر بوده 
است بنابراین معادن به ویژه معادن فلزی مانند 
س��نگ آهن، مس، س��رب و روی رونق گرفته و 
نس��بت به س��ایر معادن وضعیت مناسب تری 

دارند.
آغاز�فعال�سازی��4۷00معدن�راکد���

در�کشور
رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران 
گف��ت: از ح��دود ۱۱ هزار پروان��ه بهره برداری 
معدن که تاکنون در کش��ور صادر ش��ده است 
۶هزار پروانه فعال است اما ۴هزار و ۷۰۰پروانه 

به دلایل مختلف فعال نشده  است. 
نبئ��ی اف��زود: برنامه امس��ال وزارت صنعت، 
معدن و تجارت فعال سازی حدود هزار معدن از 
۴هزار و ۷۰۰ معدن غیرفعال در کشور است تا 
مش��کلات آنها برطرف شده و به چرخه فعالیت 

بازگردند.
او ادامه داد: برهمین اس��اس در وهله نخست 
مشکلات معادن تعطیل شده در کشور در حال 
احصا اس��ت و س��ازمان نظام مهندسی معدن 
نیز به عنوان مش��اور با وزارت صنعت، معدن و 
تجارت همکاری می کند تا بتوان مش��کلات را 

حل کرد.
وی عمده مش��کلات معادن راکد را ناشی از 
عوامل محلی یا دستگاه های مختلف دولتی که 
معارض س��رمایه گذاری در بخش معدن بودند، 
کمبود نقدینگی برای سرمایه گذاری، فرسودگی 
ماش��ین آلات و نبود صنایع معدنی متناسب با 

ذخایر معدنی دانست.
رئیس سازمان نظام مهندسی معدن ایران با 
بیان اینکه بسیاری از مشکلات معادن راکد به 
ش��ورای عالی معادن ارجاع می شود گفت: بیش 

از 2۵۰ پرون��ده در خص��وص مع��ادن راکد به 
صورت هفتگی در ش��ورای عالی معادن بررسی 
و تعیین تکلیف شده که عمده مشکلات آنها در 
حوزه قوانین و مقررات و محدودیت های مرتبط 

با دستورالعمل ها بوده است.
وی اف��زود: بخش��ی از مع��ادن راک��د نیز در 
دس��ت معارضین اس��ت ک��ه این مش��کل در 
قالب کارگروه های��ی با عنوان کارگروه تعامل یا 
کارگروه ماده 2۴ مکرر قانون معادن بررس��ی و 

در حال برطرف شدن است.
�۲۰درص�د�از�مع�ادن�غیرفع�ال�در���

انحصار�انفرادی�است
نبئ��ی ادام��ه داد: 2۰ درص��د از معادن راکد 
در کش��ور در انحصار افرادی اس��ت که تمایل 
ب��ه راه ان��دازی معدن ندارن��د و آن را به عنوان 

سرمایه ای برای آینده خود نگه داشته اند.
وی گفت: دولت به بهره ب��رداران این معادن 
س��ه ماه مهلت داد تا آنها را دوباره فعال کنند، 
ای��ن مهلت ب��ه زودی به پایان می رس��د و در 
صورت عدم فعالیت آنها، معادن از طریق مزایده 

به افراد متقاضی واگذار می گردد.
رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران 

اف��زود: تاکنون بخش��ی از اهداف فعال س��ازی 
مع��ادن راک��د در کش��ور محقق ش��ده و امید 
اس��ت ت��ا پایان س��ال ه��دف غای��ی مبنی بر 
 فعال س��ازی ه��زار مع��دن راکد در کش��ور به 

سرانجام برسد.
رفع�قوانین�زائد�در�حوزه�معدن��

وی وج��ود برخ��ی قوانین و مق��ررات مانند 
دستورالعمل های مربوط به حوزه منابع طبیعی 

را مخل فعالیت معادن در کشور دانست.
نبئ��ی ادام��ه داد: برخ��ی از ای��ن قوانی��ن و 
دستورالعمل ها که بیش��تر مربوط به سال های 
۹۳ و ۹۴ هس��تند بارها از سوی معاون معدنی 
وزارت صنع��ت و رئیس س��ازمان جنگل ها در 
نشست های ش��ورای عالی معادن مطرح شده تا 
بتوان با تعدیل این قوانین، فعالیت های معدنی 

را شتاب =بخشید.
وی گفت: یکی از موارد قانونی این اس��ت که 
اگ��ر ادارات مناب��ع طبیعی در اس��تان ها به هر 
دلی��ل برای انجام فعالی��ت معدنی مجوز صادر 
نکن��د، باید این موض��وع در کارگروه  تعامل که 
ریاس��ت آن با اس��تاندار است، بررس��ی و این 

مشکل حل شود.

ظرفی�ت�اش�تغالزایی�چن�د�برابری���
معدن�

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران 
با بیان اینکه بس��یاری از ظرفیت معدنی کشور 
در چرخ��ه اقتصاد نیس��ت افزود: بس��یاری از 
صاحبنظران ح��وزه معدن و حت��ی حوزه های 
اقتص��ادی معتقدن��د اگر بخش مع��دن فعال و 
وارد اقتص��اد ش��ود، به چند برابر کارشناس��ان 
و مهندس��ان معدنی فعل��ی و دانش آموختگان 

دانشگاهی در این حوزه نیاز پیدا می کنیم.
وی ادامه داد: سرمایه گذاری در بخش معدن 
اش��تغالزا است و توسعه مناطق محروم را در پی 
دارد اما با توجه به اقتصاد نفتی حاکم بر کشور، 
بسیاری از سرمایه گذاری ها به سوی تصمیمات 

حکومتی در حوزه نفت سوق یافته است.
نبئ��ی گف��ت: بخش مع��دن اش��تغالزایی به 
مراتب بیش��تری نس��بت به نف��ت دارد و ایران 
یک��ی از ۱۰ کش��ور دارنده ذخای��ر معدنی در 
دنیا اس��ت اما از آنجا که س��رمایه گذاری کامل 
در این بخش انجام نش��ده است، بخش معدن 
متناسب با ظرفیت خود رشد نکرده و بسیاری 
از کارشناس��ان، دانش آموختگان دانشگاهی و 

اعضای س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران 
درگیر مشاغل دیگری به جز معدن شده اند.

وی اف��زود: اگ��ر ب��ه هم��ان می��زان ک��ه 
س��رمایه گذاری در پارس جنوبی انجام گرفته، 
در بخ��ش معدن کش��ور انجام می ش��د، ۱۵ تا 
2۰برابر پارس جنوبی اش��تغالزایی ش��ده بود و 
صنایع مختلف که می توانست در بخش معدن 
ایجاد ش��ود، فرصت های شغلی را به چند برابر 

افزایش می داد.
رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران 
ادامه داد: برای حل مشکل اشتغال کارشناسان 
و دانش آموختگان رش��ته های مهندسی معدن 
در کشور باید از ظرفیت معادن به نحو مطلوب 
به��ره گرفت و ب��ا برنامه ریزی، س��رمایه گذاری 

بهتری انجام داد.
وی گف��ت: س��ازمان نظام مهندس��ی معدن 
حداکثر ت��وان خود را در اس��تان های مختلف 
به ویژه خراس��ان رضوی به دلی��ل برخورداری 
از ذخای��ر معدنی مطلوب ب��ه کار گرفته و حتی 
شغل های جدیدی را در بخش معدن تعریف و 

اعلام کرده است.
�41ه�زار�نف�ر�عض�و�س�ازمان�نظام� �

مهندسی�معدن
نبئی افزود: این س��ازمان بی��ش از ۴۱ هزار 
عضو در کش��ور دارد که از این تعداد ۱2 تا ۱۳ 
هزار نفر پروانه اش��تغال از وزارت صنعت دارند 

که اغلب آنان در بخش معدن فعال هستند.
وی ادام��ه داد: براس��اس برآورده��ای انجام 
گرفت��ه ح��دود ۳۰ درص��د از دانش آموختگان 
دانش��گاهی رش��ته های معدنی در کش��ور در 
بخش های مختلف اعم از اکتش��اف، استخراج و 

فرآوری بخش های معدنی شاغل هستند.
رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران 
گف��ت: در صورتی ک��ه زیرس��اخت های حوزه 
معدن توس��عه یاب��د، مش��کلات در این بخش 
برطرف و سرمایه گذاری لازم در آن انجام شود، 
ریسک س��رمایه گذاری در این بخش کاهش و 
امنیت س��رمایه گذاری در مع��دن افزایش یابد، 
پیش بینی می ش��ود تا 2۰۰ ه��زار نفر از دانش 
آموختگان دانشگاهی جذب حوزه معدن شوند 
که این میزان هفت برابر وضعیت کنونی است.

وی افزود: از همه ظرفیت این س��ازمان بهره 
گرفته شده تا بتوان با حداکثر اشتغالزایی برای 
اعضای سازمان، دستورالعمل ها و مقررات را به 

نحوی تنظیم و پیگیری کرد.

تحریم ها موجب توجه به توسعه معادن شد
رئیس�نظام�مهندسی�معدن:�
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مشارکت فولاد مبارکه در اکتشافات عمقی

راهکاری برای جلوگیری از خام فروشی خاک قرمز 

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس:

تخلفات معادن نطنز را پیگیری می کنیم

مدی��رکل دفت��ر برنامه ری��زی، فناوری اطلاع��ات و بودجه 
س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور گفت: مرکز 
ایران خواستگاه بسیار مناسبی برای رخداد انواع مواد معدنی 
از لحاظ زمین شناس��ی و اکتش��اف اس��ت و نگاه م��ا هم در 
همکاری با واحدهای فولادی به ویژه فولاد مبارکه اصفهان در 
کنار اکتشافات سطحی، توجه جدی به بحث اکتشافات عمقی 

در منطقه ایران مرکزی است.
رض��ا جدی��دی در گفت وگو با ایراس��ین گفت: اکتش��اف 
سنگ آهن توسط سازمان زمین شناسی برای رفع نیاز و تامین 
م��واد اولیه فولاد مبارکه اصفهان در قالب یک طرح و قرارداد 
مش��ارکتی با این شرکت در حال اجراست و از گستره معدنی 
به وس��عت ۱۵۰ هزار کیلومتر مرب��ع در ایران مرکزی، حدود 
۱۱۰ه��زار کیلومتر مربع آن متعلق به فولاد مبارکه اصفهان و 

در جهت تامین سنگ آهن این کارخانه است.
وی در ادام��ه اف��زود: در ابتدای امس��ال تفاهمنامه ای بین 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات  معدنی کش��ور و فولاد 
مبارکه اصفهان در زمینه اکتش��اف، مش��ارکت درژئوفیزیک 

هوایی، پایگاه داده های علوم زمین به س��فارش این ش��رکت 
و طبق داده های این ش��رکت منعقد ش��د که خوشبختانه در 
مطالعات اولیه درباره این گستره ها به نتایج خوبی رسیده ایم 

و امید است دستاوردهای آن تا پایان سال ارائه شود.
جدیدی به پتانسل زمین شناسی منطقه ایران مرکزی اشاره 
کرد و افزود: ایران مرکزی خواس��تگاه بس��یار مناسبی برای 
رخداد انواع مواد معدنی از لحاظ زمین شناسی و اکتشاف است. 
مطلب مهم این اس��ت که عمق اکتشافات در کشور ما کمتر 

از ۲ متر اس��ت. درحالی که میانگین جهانی عمق اکتشافات 
نزدیک به ۷ متر است. بنابراین نشان می دهد که ما برای کشف 
ذخایر بزرگ و به صرفه  تر اقتصادی باید به اکتش��افات عمقی 
بپردازیم. نگاه ما هم در همکاری با واحدهای فولادی به ویژه 
فولاد مبارکه اصفهان در کنار اکتشافات سطحی، توجه جدی 
به بحث اکتش��افات عمقی بوده اس��ت. منطقه ایران مرکزی 
هم جزء مناطق برخوردار در این زمینه اس��ت. مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی، فناوری اطلاعات و بودجه سازمان زمین شناسی 
به نقشه های زمین شناسی نس��ل دوم پرداخت و گفت: تهیه 
نقشه های زمین شناسی نسل دوم برای نخستین بار به صورت 
آزمایشی در کویرلوت انجام شد. در آنجا برای مساحتی حدود 
۳۰ هزار کیلومتر مربع این نقش��ه ها تهیه شد که هم در حوزه 
زمین شناس��ی هم در حوزه داده های زیرساختی علوم زمین 
و اکتش��اف؛ جواب ه��ای خوبی گرفتیم. بع��د از این آزمایش 
و برطرف ش��دن خطاهای آن، پیش��نهاد دادیم که تهیه این 
نقش��ه ها به صورت پایلوت برای نخس��تین بار در کش��ور در 
استان اصفهان انجام شود. جدیدی خاطر نشان کرد: نقش های 

زمین شناسی نس��ل دوم از لحاظ روش برداشت، روش آنالیز 
نمونه های زمین شناسی و اکتشافی و روش پردازش و تفسیر 
و تحلیل داده ها تقریبا ش��باهتی به نقشه های نسل اول ندارد 
و این روش نوینی اس��ت که در کش��ورهای پیشرفته اروپایی 
از آن اس��تفاده می ش��ود. همچنی��ن ای��ن نقش��ه ها از لحاظ 
دقت و بازدهی بس��یار بالاتر از نقش��ه های نسل اول هستند 
و هزینه کمتری هم نس��بت به تهیه نقش��ه های کلاس��یک 
 دارند. ضم��ن اینکه مبتنی بر داده ه��ای دیجیتال و داده های 
اطلاعاتی هس��تند. یعنی نقش��ه ها هیچگاه به روز بودن خود 
را از دس��ت نمی ده��د. وی گفت: اگر ف��ولاد مبارکه اصفهان 
در بخش هزینه ها مش��ارکت کند ما بخشی از آن ۱۱۰ هزار 
کیلومتر  مرب��ع را می توانیم م��ورد پایش قرار دهیم و برای آن 
نقشه های نسل دوم را تهیه کنیم. با این اطلاعات که داده های 
اکتش��افی حاصل از نقشه های نسل دوم و سیستماتیک فقط 
در حوزه سنگ آهن نیست و تمام اکتشافات فلزی، غیر فلزی، 
کانی ه��ای قیمت��ی و نیمه قیمت��ی و عناصر اس��تراتژیک را 

دربر می گیرد.

محققان دانش��گاه صنعت��ی امیرکبیر در ۳پ��روژه موفق 
به کس��ب دان��ش فن��ی تولی��د رنگدان��ه قرم��ز از خاک 
هرم��ز، رنگدان��ه س��فید از لج��ن صنای��ع خودروس��ازی 
م��س  آن��دی  لج��ن  از  ارزش  ب��ا  عناص��ر  بازیاب��ی   و 

شدند.
به گ��زارش ایس��نا، مال��ک ن��ادری در خص��وص طرح 
»بازیاب��ی عناصر ب��ا ارزش از لجن آندی مس با اس��تفاده 
از روش هیدرومتال��ورژی« گفت: ترکیبات مختلف از طلا، 
نق��ره، مس و س��لنیم با اس��تفاده از روش هیدرومتالورژی 
و در دم��ای کمتر از ۹۰درجه س��انتی گراد ب��ا بازده بیش 
از ۹۵درص��د و با خل��وص تجاری، از لج��ن آندی مس به 
دس��ت آمد ک��ه ای��ن روش در حال حاض��ر در مرحله ثبت 
پتن��ت در امری��کا اس��ت و در ایران نیز ۳ اخت��راع داخلی 
 ثب��ت ش��ده و ی��ک اخت��راع داخل��ی در مرحل��ه داوری 

رسیده است.
ن��ادری، مش��کل روش ه��ای پیش��ین در ای��ن زمینه را 
اس��تفاده از دمای بالا و روش های پرهزین��ه و آلوده کننده 

محیط زیس��ت دانس��ت و ادامه داد: در ای��ن روش به ویژه 
درب��اره ترکی��ب س��لنیم فل��زی، از روش هیدرومتالورژی 
محیط زیس��ت  دوس��تدار  و  ان��دک  س��رمایه گذاری  ب��ا 
اس��تفاده ش��ده اس��ت و صنایع م��س، صنای��ع دفاعی و 
 صنایع فولادس��ازی و آلیاژس��ازی می توانند از نتایج طرح 

بهره ببرند.
تولید رنگدانه قرمز از خاک �

وی، تولی��د »رنگدانه قرمز با خلوص بالا از خاک س��رخ 
جزی��ره هرم��ز« را از دیگر طرح ه��ای اجرا ش��ده در این 
آزمایش��گاه نامب��رد و یادآور ش��د: از خاک س��رخ جزیره 
زیبای هرمز ک��ه بین ۵۰ تا ۶۰ درصد آن ترکیب هماتیت 
)اکس��ید آه��ن( اس��ت، رنگدانه های با خل��وص ۸۵درصد 
هماتی��ت و ۹۵ درص��د هماتی��ت ب��ا رنگ قرم��ز ایرانی و 
قرم��ز هن��دی تولید ش��د. ب��ا اس��تفاده از دس��تاوردهای 
جلوگی��ری  س��رخ  خ��اک  خام فروش��ی  از  روش  ای��ن 
 می ش��ود و رنگدانه قرم��ز ایرانی را در داخل کش��ور تولید 

کنیم.

تولید رنگدانه سفید از پساب �
آرش قاضی تبار، کارش��ناس آزمایش��گاه گام دانش��گاه 
صنعتی امیرکبیر با اش��اره به اج��رای طرح »تولید رنگدانه 
س��فید دی  اکس��ید تیتانیوم از لجن رن��گ خودرو« گفت: 
مشکل زیس��ت محیطی پس��اب کارخانه های خودروسازی 
لج��ن رن��گ خودرو اس��ت که در ای��ن ط��رح ترکیبات با 
ارزش دی اکس��ید تیتانیوم به عنوان رنگدانه سفید و پودر 
آلومین��ا که منب��ع اصلی تولید آلومینیوم اس��ت با خلوص 

تجاری تولید شد. وی گفت: رنگدانه سفید در کشور تولید 
نمی ش��ود و تماما از راه واردات تامین می شود که با توجه 
ب��ه تولید بی��ش از ۶۰۰۰ تن لجن رنگ در س��ال و وجود 
۲۰درصد رنگدانه سفید در این لجن، بازیابی این ماده مورد 

توجه خواهد بود. 
قاضی تب��ار خاطر نش��ان ک��رد: رنگدانه تولی��دی، دارای 
تاییدیه از ش��رکت های رنگ اس��ت، ضم��ن آنکه در بخش 
خنثی س��ازی این لجن، روش انتخابی به شکلی بوده است 
که خنثی س��ازی باع��ث تولید ترکیبات کربن��ی با ارزش 
ازجمله کربن سیاه به عنوان یک ماده پراستفاده در صنایع 

مختلف شده است. 
ب��ر اس��اس اع��لام دانش��گاه امیرکبی��ر، ای��ن محقق با 
تاکی��د بر اینکه مش��ابه ای��ن روش تنه��ا در کارخانه فورد 
وج��ود دارد، ی��ادآور ش��د: در ح��ال حاضر ای��ن طرح در 
ف��از نیم��ه صنعت��ی ق��رار دارد و آم��اده عقد ق��رارداد با 
خواهی��م  زیس��ت محیطی  ش��رکت های  و   خودروس��ازها 

بود.

رئیس فراکسیون محیط زیس��ت مجلس شورای اسلامی 
ب��ا بیان اینکه معادن نطنز بی محابا و اس��راف گونه از منبع 
معدن��ی برداش��ت می کنند، گفت: ما به ش��دت پیگیر رفع 
معضلات زیس��ت محیطی معادن این شهرستان هستیم اما 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت زیربار آلایندگی و تخلفات 

گسترده زیست  محیطی مجموعه معادن نطنز نمی رود. 
ب��ه گزارش ایمنا، س��میه رفیعی افزود: م��ا پیگیر تحقق 
مطالبات مردم هستیم، روز ۲۲ دی ماه نامه ای مفصل و سه 
جانبه با امضای اینجانب، طهماس��بی نماینده ناظر مجلس 
در شورای عالی معادن و نیکزاد نایب رئیس مجلس به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ارس��ال کردیم زیرا پاس��خ هایی که 
ای��ن وزارتخان��ه پیش تر به م��ا اعلام کرده مغای��ر با نظر و 

مشاهدات مردم است.

رئیس فراکس��یون محیط زیس��ت مجلس افزود: پاس��خ 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت به مکاتبات م��ا این بوده 
اس��ت که وضعیت معادن نطنز مش��کلی ندارد و برداشت ها 
منطبق با استانداردهاس��ت اما آنچه ک��ه در عملیات وجود 

دارد و روی زمین مش��اهده می کنیم این گونه نیست و برای 
مردم مش��کلات فراوانی به وجود آمده است چراکه معادن 
نطنز واقعا بی محابا و اس��راف گونه از منابع معدنی برداشت 

می کنند.
رفیعی با بیان اینکه استانداردهای محیط زیست در معادن 
نطنز به ش��دت در حال پایمال ش��دن اس��ت، تصریح کرد: 
سازمان حفاظت محیط زیست نظارت مناسبی بر این بخش 

ندارد.
وی خاطرنش��ان کرد: ب��ا توجه به نامه ای ک��ه به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ارس��ال کردیم، جلسه ای با حضور 
نماین��دگان مردم، وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، فعالان 
محیط زیس��ت و نمایندگانی از معدن داران نطنز در اس��رع 

وقت و به احتمال زیاد برگزار خواهیم کرد.

ب��ر پای��ه آم��ار ۶۹ معدن س��نگ »گرانی��ت و تراورتن« 
در منطق��ه کوهس��تانی کرکس شهرس��تان نطن��ز وجود 
دارد ک��ه از ای��ن تع��داد تنه��ا ۲۴ معدن در قل��ب منطقه 
حفاظ��ت ش��ده و زیس��تگاه حیات وح��ش کرکس اس��ت. 
منطق��ه کوهس��تانی کرک��س در جنوب غرب شهرس��تان 
نطنز و ش��مال شرق اس��تان اصفهان همجوار با زیست بوم 
 بیابان��ی و نزدی��ک ب��ه پ��ارک مل��ی کوی��ر س��منان قرار 

گرفته است.
از س��ال ۱۳۶۰ نخس��تین مجوزه��ای بهره ب��رداری از 
مع��ادن ای��ن منطق��ه ص��ادر ش��د. برداش��ت های بی رویه 
ب��ر عرصه ه��ای  زی��ادی  مع��ادن خس��ارت های  ای��ن  از 
 زیس��ت محیطی، منابع آبی و تنوع زیستی منطقه وارد کرده 

است.

تورم، هزینه تولید مواد معدنی را بالا برد
گروه معدن

رئیس  خانه معدن اس��تان فارس معتقد است: 
درحال حاضر بزرگ ترین چالش در بخش معادن، 
پارامترهای اقتصاد کلان اس��ت که در این بخش 

اثر بسیار شدیدی گذاشته است. 
حس��ین ش��رافت در گفت وگو ب��ا بیرونیت با 
اش��اره به چالش های بخش معدن، تشریح کرد: 
در بخ��ش اس��تخراج، از اصلی تری��ن موانعی که 
درحال حاضر معادن با آن مواجه هستند، تامین 
منابع مالی، تامین تجهیزات و قطعات مورد نیاز 
اس��ت. به این دلیل که ت��ورم در بخش معدن با 
بیش از ۹۰ درصد نوس��انات نس��بت به نرخ ارز 
ارتب��اط دارد و در این بخ��ش آن چیزی که در 
گزارش های مراجع ذی صلاح به عنوان ش��اخص 
تورم تولید کننده قید می ش��ود، به شدت بیشتر 

است .
او اف��زود: بخش معدن در سراس��ر کش��ور با 
چالش های مختلفی دس��ت به گریبان اس��ت و 
درحال حاضر بزرگ ترین چالش در بخش معادن 
پارامترهای اقتصاد کلان اس��ت که در این بخش 

اثر بسیار شدیدی گذاشته است.
ش��رافت در ادامه افزود: مهم ترین چالش ها در 
بخش اکتش��اف را می توان به مش��کلاتی که به 
واسطه دریافت اس��تعلام  از سازمان های مختلف 
اع��م از مناب��ع طبیع��ی، محیط زیس��ت، میراث 
فرهنگی، عمران طبیعی و س��ایر دس��تگاه های 
پاس��خ دهنده دانس��ت که موارد مربوط به بخش 
اکتش��افات جزو مهم ترین موانع است و حل آن 

به نظر ساده نیست.
 زی��را هر بخش از دس��تگا ه ها متول��ی قوانین 
خ��اص خودش��ان را دارن��د و مل��زم ب��ه اجرای 
قوانین در حوزه خود هس��تند. ام��ا به این دلیل 
که ارتباطات بین بخش��ی محکم نیست، فعالان 
بخ��ش اکتش��افات مع��دن در این مقول��ه دچار 

دردسرهای زیادی می شوند.

او ب��ه موان��ع و مش��کلات مع��ادن در بخ��ش 
استخراج اشاره کرد و افزود: در بخش استخراج از 
اصلی تری��ن موانعی که درحال حاضر معادن فعال 
با آن مواجه هس��تند، تامی��ن منابع مالی، تأمین 
تجهیزات و قطعات مورد نیاز اس��ت. چراکه تورم 
در بخش معدن با بیش از ۹۰ درصد به نوس��انات 
ن��رخ ارز ارتب��اط دارد و در این بخش آن چیزی 
ک��ه در گزارش های مراجع ذی ص��لاح به عنوان 
ش��اخص تورم تولید کننده قید می شود، به شدت 
بیش��تر اس��ت. به همی��ن دلیل تورم یک فش��ار 
مضاعفی را روی تولید م��واد معدنی ایجاد کرده 
است و از آن طرف بازارهای مصرف به واسطه آنکه 
کشش افزایش نرخ را به دلیل افزایش هزینه مواد 
معدنی ندارند، طبیعتا منجر به این خواهد شد که 

معدنکاران از حاشیه سود خود کسر کنند. 

ش��رافت ادامه داد: به صورتی که بخش بزرگی 
از معادن کارکردشان همراه با زیان است و چون 
معدن��کاران در ابت��دای ام��ر چاره ای ج��ز ادامه 
فعالیت ش��ان ندارند، با همین شرایط به فعالیت 
خود ادامه می دهند ت��ا جایی که کلیه منابع در 
دسترس ش��ان از بی��ن خواهد رف��ت و معدن به 

سمت تعطیلی می رود.
او گفت: س��ایر مواردی که بخش اس��تخراج با 
آن دس��ت به گریبان اس��ت، تعارضاتی است که 
در زمان اس��تخراج معادن با مناطق مجاورشان 
به وج��ود می آی��د به ط��وری که رف��ع و رجوع 
آن دوباره توس��ط دس��تگاه های دیگ��ر از جمله 
فرمانداری ه��ای شهرس��تان و احیان��ا دس��تگاه 
قضایی اس��ت و آن هم باعث اختلال و توقف در 

کار می شود.

ش��رافت در پاس��خ به این س��ئوال که احیای 
معادن کوچک مقیاس چقدر در این استان جدی 
گرفته ش��ده اس��ت، گفت: برنامه معادن کوچک 
مقیاس که از ابتدای امس��ال یا انتهای سال قبل 
ش��روع ش��ده اس��ت، پیگیری و در سطح استان 
احصا شده است و این که چه بخشی از مشکلات 
ای��ن معادن کوچک مقیاس مربوط به سیس��تم 
اداری یا سیس��تم های اقتصادی اس��ت مشخص 
شده اما احیای معادن کوچک مقیاس به راحتی 
امکان پذیر نیس��ت و با یک برنامه فشرده ضربتی 
قطعا عملیاتی نخواهد بود؛ بلکه باید تجاربی که 
در س��ال گذشته کسب شده است به عنوان یک 
راهکار عملیاتی بلندمدت در نظر گرفته ش��ود تا 
بتوان در یک بس��تر زمانی چندس��اله، وضعیت 

معادن کوچک مقیاس را سر و سامان داد.

او اف��زود: در حقیقت بیش��تر آنچه که معادن 
کوچک مقیاس، غیر ازمس��ائل بخش اقتصادی، 
بیش��تر با آن مواجه هس��تند، فروش محصولات 
آنان اس��ت و هماهنگی برای ایجاد بستری برای 
ف��روش محصولات و عرضه به بازار مصرف، برای 
معادن کوچک مقیاس یکی از الزاماتی اس��ت که 
می تواند در راه اندازی و حیات و استمرار کار آنها 

تأثیر و نقش بسزایی داشته باشد.
ش��رافت یادآور ش��د: حل مش��کل فروش در 
مع��ادن را نمی توان در یک قالب کوتاه مدت نگاه 
کرد و نمی توان گفت این بخش حل ش��ده است 
و تمام ش��د و ح��الا می توانیم برویم س��راغ کار 
بعدی؛ بلکه همواره حاکمیت بخش معدن باید از 
موضوع فروش محصولات معادن کوچک مقیاس 

مراقبت و حمایت کند.

پلمپ ۱۵ واحد متخلف 
معدن شن و ماسه 

فرمانده پلی��س راه اردبیل - س��راب از پلمب 
۱۵واحد متخلف معدن ش��ن و ماس��ه در جاده 

اردبیل - نیر خبرداد.
فخرالدی��ن اصغ��ری در گف��ت و گ��و ب��ا ایرنا 
اظهارکرد: تخلفات ری��زش مایعات از کامیون ها 
که بدنبال حمل ماسه خیس از مبداء معادن شن 

و ماسه اتفاق می افتد، با جدیت رصد می شود.
وی ایج��اد مخاطرات ترافیکی و تضییع حقوق 
عامه را از دلایل برخورد با این  گونه اقدامات ذکر 
ک��رد و افزود: پلیس راه با همکاری دادس��تانی و 
دادگس��تری اقدام به پلم��ب واحدهای متخلف 

معدن شن و ماسه می کند.
اصغری گف��ت: بهره ب��رداران از معان ش��ن و 
ماس��ه ملزم هس��تند برای حفظ منافع و حقوق 
ش��هروندان ماس��ه را به صورت خشک شده در 

اختیار مصرف کنندگان قرار دهند.
شهرستان نیر در ۳۰ کیلومتری جنوب شرقی 
اردبی��ل و در مس��یر جاده ترانزیتی اس��تان های 

اردبیل و آذربایجان شرقی قرار دارد.

تاکید بر کسب رکورد های 
جدید در گل گهر

ایم��ان عتیقی در نخس��تین روز کاری خود با 
همراهی مدیرکل بنیاد ش��هید اس��تان وجمعی 
از معاون��ان ش��رکت با حضور در گلزار ش��هدای 
س��یرجان ب��ه مق��ام ش��امخ ش��هدای ۸ س��ال 
دف��اع مق��دس ادای احت��رام ک��رد و  س��پس با 
حجت الاس��لام والمسلمین حس��ینی امام جمعه 
 س��یرجان و س��هراب بها الدین��ی فرمان��دار ویژه 

دیدار کرد.
به گ��زارش روابط عمومی گل گه��ر، مدیرعامل 
جدی��د ش��رکت گل گه��ر همچنین نخس��تین 
جلس��ه کاری خود را با محوریت تولید و  توسعه 
زیرس��اخت شرکت با حضور جمعی از معاونین و 
مدیران حوزه تولید و مدیران عامل ش��رکت های 

بهره بردار برگزار کرد.
در این جلسه گزارشی از روند تولید محصولات 
در گل گهر ارائه شد و عتیقی نیز بر تلاش بیشتر 
برای کسب رکوردهای جدید تولید در شرکت و 

همچنین توسعه زیر ساخت ها تاکید کرد.
وی اف��زود : هم��کاران ب��ا تلاش بیش��تر و با 
انگیزه تر از قبل برای افزایش تولید گام بردارند و 
شادی و لطف خود را با تلاش بیشتر برای تولید 

نشان دهند.

جزییات واگذاری 
 محدوده های معدنی

 در کرمان
ریی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اس��تان کرمان جزیی��ات محدوده ه��ای معدنی 
مش��مول آزادس��ازی طب��ق دس��تورالعمل روز 
 ۸دی وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت را اعلام

کرد.
مهدی حسینی نژاد در گفت و گو با ایرنا افزود: 
متقاضی��ان محدوده های معدنی اس��تان کرمان 
به اس��تناد دس��تورالعمل ابلاغ��ی محدوده های 
معدن��ی در روز ۳۰ دی م��اه ۹۹ بای��د نس��بت 
 به ثبت ن��ام تقاضای خود در س��امانه کاداس��تر 

اقدام کنند.
وی اظهار کرد: این ابلاغ با توجه به دستورالعمل 
ایجاد وحدت رویه در فعال سازی و محدوده های 
 ۱۸۰۳۸۷/۶۰ ش��ماره  ب��ه  غیرفع��ال  معدن��ی 
روز ۲۲ مهرم��اه ۱۳۹۹ وزی��ر صنع��ت، مع��دن 
 و تج��ارت و رییس ش��ورای عالی مع��ادن ابلاغ 

شده است.
دبیر ش��ورای مع��ادن اس��تان کرم��ان افزود: 
براس��اس دس��تورالعمل ابلاغ��ی مع��اون ام��ور 
معدنی وزیر صنعت ، مع��دن و تجارت ، دارندگان 
محدوده های معدنی در اس��تان های کشور طبق 
تاریخ اعلام ش��ده باید از ساعت ۱۰ صبح همان 
روز نس��بت ب��ه ثبت تقاض��ای خود در س��امانه 

کاداستر اقدام کنند.

روی خط خبر
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معاون خری��د ذوب آهن اصفه��ان در مصاحبه ای بی پرده 
اعلام می کند که اصراری که بر قیمت گذاری دستوری فولاد 
از سوی برخی مس��ئولان وجود دارد، در ماه های گذشته نه 
تنه��ا منفعتی برای مردم و س��هامداران نداش��ته بلکه باعث 
ش��ده خریداران شمش ارزان به جای عرضه محصولات شان 

در بورس به صادرات میلگرد روی آورند.
ب��ه گزارش ایلنا، محمد جعفر صالحی با اش��اره به اتفاقات 
اخی��ر ح��وزه ف��ولاد گفت: ب��رای روش��ن ش��دن موضوع 
قیمت گ��ذاری فولاد و تبعات آن، باید به گذش��ته برگردیم. 
فعالان قدیم��ی بازار فولاد خوب به یاد دارند که در برهه ای 
ن��رخ ف��روش محصولات ف��ولادی در تهران مش��خص و به 
ش��رکت ها ابلاغ می ش��د؛ مبنای این نرخ نه نرخ تمام شده 
محص��ول و ن��ه نرخ بازار ب��ود. اما به هر ح��ال دولت نرخ را 
مش��خص می کرد و در این بین سود تولیدکننده ۱۰ تومان 
و سود دلال ۱۰۰ تومان به ازای هر کیلو بود تا اینکه بورس 
کالا با تمام س��ختی های موجود ش��کل گرفت و این چرخه 

معیوب به میزان قابل توجهی اصلاح شد.
وی افزود: در 2س��ال گذش��ته 2 اتفاق مهم و تاثیرگذار بر 
بازار فولاد رخ داد که نخس��ت می توان به عرضه محصولات 
فولادی با ارز ۴2۰۰ تومانی اش��اره کرد؛ این مصوبه اش��تباه 
رانت چن��د هزار میلی��ارد تومانی حاصل ک��رد که از جیب 
تولیدکننده به جیب واس��طه س��رازیر ش��د؛ اما مردم از آن 

منفعتی نبردن��د. دومین موضوع وضع ع��وارض بر صادرات 
مواد آهن دار بود. عوارض مذکور نیز به درس��تی اجرا نشد و 
در نتیج��ه گرفتاری های بعدی را برای تولیدکننده و فعالان 

این عرصه ایجاد کرد.
فولادنماهادرزنجیرهفولاد!�

صالحی با اشاره به صادرات میلگرد و سود سرشار یک عده 
تولیدکننده نما، اظهار کرد: در پی جهش چند باره نرخ ارز در 
بازه یک سال گذشته، عده ای در حوزه خرید شمش در داخل 
ب��ا ری��ال و تبدیل آن به میلگرد و ص��ادرات به نرخ حداکثر 
معادل نرخ ش��مش صادراتی و در ادامه ورود اسکناس آن به 
کش��ور و تبدیل آن با نرخ تبدیل فراتر از نرخ حواله ای، فعال 
ش��دند و در این بین تنها منافع عده ای خاص که خود را از 

زنجیره تولید فولاد اعلام می کنند، تامین شد.

مع��اون خرید ذوب آهن اصفهان ادامه داد: این افراد که در 
مس��یر دلخواه و پرس��ودی افتاده بودند در ادامه نیز با فشار 
بر روی نرخ ش��مش با حربه »اعلام گران��ی فولاد« در بازار 
دیدند و متاسفانه هیاهوی آنان هم در مبادی تصمیم گیری 
و سیاس��ت گذاران نیز خریدار پیدا کرد و هر روز این فش��ار 
بیش��تر ش��د تا در رقابت 2 قوه، فولادس��ازان و سهامداران 
آنان قربانی ش��دند اما آن عده خریدار شمش به اهداف شان 

رسیدند.
مردمکجایماجراهستند؟�

وی ب��ا بیان اینکه متاس��فانه مردم از این س��ناریوی لزوم 
ارزانی فولاد هیچ منفعتی به دس��ت نیاورند بلکه سهامداران 
فولادی یعنی همان مردم با زیان مواجه ش��دند، خاطرنشان 
کرد: در ش��رایطی که برخی مس��ئولان همان دیدگاه افراد 
خاص یعنی ارزانی اجباری فولاد در بورس به س��ود مردم و 
مصرف کننده اس��ت را تکرار می کردند، آمارها نشان می دهد 
که هی��چ مصرف کننده نهای��ی با قیمت های ب��ورس موفق 
ب��ه تامین محصول فولادی نش��ده و قطعا ب��ا هر نوع روش 
دس��توری و دخالت در بازاری هم نخواهد ش��د؛ لذا س��وال 
اینجاس��ت که چرا قیمت گذاری در سیستم توزیع تابع هیچ 

قاعده و قانونی نیست؟
اقلام بسیار جزیی تر در بازار با قیمت های متفاوت و با فاصله 
مکانی اندک در حال عرضه است، چگونه انتظار است که نرخ 

فولاد را به دس��ت مصرف کننده نهایی به حداقل برسانند در 
حال��ی که هیچ کنترلی بر سیس��تم توزیع )بعد از معامله در 
بورس( نیست؟ صالحی گفت: مگر می شود واحد فولادی که 
نیمی از مواد اولیه اش را وارد می کند و انرژی را به نرخ جهانی 
و بعضا هم فراتر تامین می کند و از طرفی هزینه های سیستم 
ناکارآمد حمل ونقل، بن��ادر فاقد تجهیزات و... را باید تحمل 
 کند، با نرخ دس��توری ۷۰ درصد نرخ جهانی به حیات خود 

ادامه دهد.
او ب��ا تاکید بر این نکته که بورس کالا ش��فاف ترین روش 
داد و س��تد است این س��وال را مطرح کرد که چرا برخلاف 
 قانون کشور، برخی می توانند بر کالای بورسی قیمت گذاری 

کنند؟ 
ک��ه  اس��ت  ای��ن  مس��ئولان  از  دیگ��ر  مه��م  س��وال 
چ��را فق��ط ۳2 درص��د از محص��ول حاص��ل از ش��مش 
عرض��ه  ب��ورس  در  ب��ورس،  در  ش��ده  فروخت��ه   ارزان 

شده است؟
معاون خری��د ذوب آه��ن در خاتمه نیز گفت: متاس��فانه 
س��ردرگمی و بخشنامه های خلق الس��اعه و متناقض معضل 
اصلی این روزهاست. فرصت ها مثل باد می گذرند  و متاسفانه 
در فرصت سوزی حرف اول را می زنیم. در شرایط تحریم غیر 
انس��انی و ناجوانمردانه تنها روزنه باقی مانده تامین ارز را هم 

خودمان تحریم کردیم.

مدی��ر ارش��د خدمات فن��ی و پش��تیبانی ش��رکت فولاد 
مبارکه اصفهان با اش��اره به کاه��ش ۵۰ درصدی تامین گاز 
ف��ولاد مبارکه اصفهان و کاهش تولی��د این مجموعه، گفت: 
فولاد مبارکه برای به حداقل رس��اندن خس��ارت های ناشی 
از کاه��ش تولید، با وجود فصل س��رما بس��یاری از تعمیرات 
 خ��ود را در این مقطع زمانی انجام می دهد تا افت تولید را به 

حداقل برساند.
جواد نیلی در گفت وگو با ایسنا درباره محدودیت تحویل گاز 
به صنایع از جمله فولاد مبارکه اصفهان و تاثیر آن بر فعالیت 
ای��ن مجموعه بزرگ ف��ولادی، اظهار ک��رد: محدودیت های 
تامین گاز آس��یب تجهیزاتی چندان��ی نمی زنند، اما منجر به 

کاهش تولید و افزایش هزینه های محصول می شود.
وی افزود: با توجه به محدودیت های سنگین تحویل گاز به 
مجموعه فولاد مبارکه اصفهان در 2 س��ال گذشته، تولیدات 
آن دچار نوس��انات شدید می شود و بعضا میزان تولید روزانه 

به کمتر از ۵۰ درصد هم می رسد.
مدیر ارش��د خدمات فنی و پشتیبانی شرکت فولاد مبارکه 

اصفهان با اشاره به اینکه برخی از واحدهای تولیدی همچون 
نیروگاه ها بع��د از محدودیت تحویل گاز، امکان اس��تفاده از 
س��وخت دوم را دارند، گفت: در مجم��وع مدول های احیای 
مس��تقیم امکان اس��تفاده از س��وخت دوم را ندارن��د و تنها 
از طری��ق س��وخت گاز می توانن��د فعالیت کنن��د، بنابراین 
ب��ا محدودی��ت تامی��ن گاز با توقف گس��ترده و ش��دید در 

مجموعه های تولیدی مواجه می شویم.
وی به تجربه این محدودیت ها توسط شرکت فولاد مبارکه 

اصفهان از س��ال های گذش��ته تاکنون، گف��ت: فولاد مبارکه 
اصفهان برای به حداقل رساندن خسارت های ناشی از کاهش 
تولید، با وجود فصل سرما بسیاری از تعمیرات خود را در این 
مقطع زمانی انجام می دهد تا افت تولید را به حداقل برساند.

نیل��ی تاکید کرد: ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفهان با وجود 
محدودیت های برق در تابستان، محدودیت گاز در زمستان و 
محدودیت آب در طول س��ال، با برنامه ریزی های منسجم به 

اهداف تولیدی خود می رسد.
وی درب��اره کاهش تولیدات فولاد مبارکه اصفهان به دلیل 
محدودیت تحویل گاز و نگرانی بابت تحویل تعهدات خود به 
بورس کالا و صادرات، اظهار کرد: سعی فولاد مبارکه اصفهان 
این است که در تحویل عمده تعهدات خود دچار تاخیر نشود 
و حتی س��ال گذش��ته با وجود محدودی��ت ۵۰ روزه گاز، با 

برنامه ریزی منسجم، تمام تعهدات خود را انجام داد.
مدیر ارش��د خدمات فنی و پشتیبانی شرکت فولاد مبارکه 
اصفه��ان توضیح داد: فولاد مبارکه اصفهان س��ال گذش��ته 
بخش��ی از تولیدات خود را قبل از ش��روع فصل س��رما انجام 

داد که در زمس��تان با مش��کل عدم تحوی��ل تعهدات مواجه 
نش��ود. وی پیش بینی کرد: به دلی��ل محدودیت های تحویل 
گاز، تولید واحدهای احیای مستقیم فولاد مبارکه به صورت 
روزان��ه منجر به کاه��ش ۶۰ درصدی تولید آهن اس��فنجی 
می شود، بنابراین خواست ما از مجموعه وزارت نفت رفع این 

مشکل است.
نیلی همچنین یادآور ش��د: ش��رکت ف��ولاد مبارکه روزانه 
نیازمن��د ۹ میلیون و ۵۰۰ هزار مترمکعب گاز اس��ت که به 
دلیل محدودیت های تامین گاز به دلیل فصل س��رما، میزان 

تحویل گاز به آن حدود ۵۰ درصد کاهش یافته است.
وی تاکی��د ک��رد: درحال حاضر عمدت��ا مدول های احیای 
مس��تقیم دچ��ار محدودی��ت هس��تند، اما بقی��ه واحدهای 
ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان ک��ه مص��ارف کمت��ری دارن��د، 
تولی��د خ��ود را حفظ می کنن��د تا ب��ا حفظ ب��ازار، موجب 
اخت��لال در ب��ازار نش��وند ک��ه البت��ه در صورت اس��تمرار 
 محدودی��ت اف��ت تولی��د ب��ه واحده��ای پایین دس��ت نیز 

می رسد.

روایت بی پرده معاون خرید ذوب آهن اصفهان

خریداران شمش ارزان، میلگردشان را صادر کردند

کاهش روزانه 60 درصدی تولید آهن  اسفنجی 
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معاون اقتصادی و منابع انس��انی ش��رکت احیا 
اس��تیل فولاد بافت گفت: تکمی��ل زنجیره تولید 
فولاد یکی از برنامه های استراتژیک و کلان توسعه 
کشور است و نقشی کلیدی در خودکفایی و عدم 
وابستگی به بازارهای خارجی و نیز توسعه صادرات 
ایف��ا می کند. تولید محص��ولات نهایی و با ارزش 
افزوده بالا و توسعه و فعالیت صنایع مصرف کننده 
و پایین دستی می تواند عاملی اثرگذار در تاب آوری 
ای��ن صنعت و نی��ز تاب آوری کل اقتصاد کش��ور 
باش��د.به گزارش فلزات آنلاین، علیرضا مهرمنش 
اظهارک��رد: لازم��ه اصل��ی تحقق اه��داف ۱۴۰۴ 
صنعت فولاد و دس��تیابی به ظرفیت ۵۵ میلیون 
تن فولاد در س��ال، توازن میان حلقه های نخست 
تا مراحل میانی و پایانی است. یکی از چالش های 
فعلی این صنعت تامین مواد اولیه اس��ت و به نظر 
می رسد در صورتی که سیاست درستی در زمینه 
تامین و تخصیص مواد اولیه به واحدهای تولیدی 
فعال در این عرصه اتخاذ نش��ود، این مس��ئله به 
چالشی بحران آفرین تبدیل خواهد شد. همچنین 
تحریم های ش��دید و عدم دسترس��ی به قطعات 
یدکی و نیز تجهی��زات مورد نیاز نیز دیگر عاملی 
است که می تواند بر تاب آوری صنعت فولاد کشور 
اثرگذار باش��د. وی افزود: تکمی��ل زنجیره تولید 
ف��ولاد یک��ی از برنامه ه��ای اس��تراتژیک و کلان 
توسعه کشور است و نقشی کلیدی در خودکفایی 
و عدم وابستگی به بازارهای خارجی و نیز توسعه 
ص��ادرات ایفا می کن��د. تولید محص��ولات نهایی 
و ب��ا ارزش افزوده بالا و توس��عه و فعالیت صنایع 
مصرف کنن��ده و پایین دس��تی می توان��د عاملی 
اثرگذار در ت��اب آوری این صنعت و نیز تاب آوری 

کل اقتصاد کشور باشد.
معاون اقتصادی و منابع انس��انی ش��رکت احیا 
اس��تیل فولاد بافت با اشاره به این که پروژه فولاد 
بافت یکی از طرح های هشتگانه شرکت  ملی فولاد 
ایران بود گفت: برای تحقق تکمیل ارزش زنجیره 
فولاد طرح ریزی ش��د و در ادامه آن مجتمع احیا 
اس��تیل فولاد بافت، به منظور تولید آهن اسفنجی 
و تکمیل زنجیره فولاد با ظرفیت اسمی ۸۰۰ هزار 
تن آهن اسفنجی در سال، از طریق احیا مستقیم 
به روش »PERED« به بهره برداری رس��ید. این 
مجتمع در نظر دارد تا با اجرای طرح های توسعه 
و س��اخت کارخانه تولید بریکت گ��رم و کارخانه 
تولید گندله، در مس��یر تکمی��ل زنجیره ارزش و 

ارزش افزوده بیشتر حرکت کند.

زنجیره تامین فولاد �
معاون اقتصادی و منابع انس��انی ش��رکت احیا 
استیل فولاد بافت اظهار کرد: زنجیره تولید فولاد 
با استخراج سنگ معدن آغاز می شود و در مراحل 
بعدی به کنستانتره، گندله و آهن اسفنجی تبدیل 
می گردد و سپس با تولید فولاد خام و محصولات 
فولادی به پایان می رسد. شرکت احیا استیل فولاد 
بافت در زمینه تبدیل گندله به آهن اس��فنجی در 
حال فعالیت است. در واحد های فولادسازی، آهن 
اس��فنجی به فولاد تبدیل می شود و در واحدهای 
نوردی، محص��ولات فولادی ای مانن��د میلگرد و 
تیرآهن تولید می شوند. اگر هرکدام از بخش های 
زنجیره تولید فولاد از س��نگ آهن و کنس��انتره تا 
سایر مراحل به خام فروشی و صادرات محصولات 
خ��ود روی آورند، موجب ایجاد آس��یب ها و بروز 
چالش ها و بحران ه��ا در حلقه های بعدی زنجیره 

خواهند شد.
وی افزود: گندله مورد نیاز ش��رکت احیا استیل 
فولاد بافت از ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
و همچنی��ن هلدین��گ میدک��و تهیه می ش��ود و 
درحال حاض��ر مش��کل ج��دی در ح��وزه تامین 
مواد اولی��ه وجود دارد. با این حال، اگر س��همیه 
مشخص ش��ده از س��وی وزارت صنع��ت، مع��دن 
و تج��ارت رعایت نش��ود، بازاره��ای آزاد تقویت 
می ش��وند و نوس��انات قابل توجهی در نرخ ها بروز 
پیدا می کند که قطعا آسیب ها و بحران هایی را در 
فعالیت مجموعه ایجاد خواهد کرد. گفتنی اس��ت 

که ش��رکت احیا اس��تیل فولاد بافت برای تامین 
گندله خود از ش��رکت گهرزمین، س��همی حدود 
2۶۰ ه��زار تن دارد، اما تولید گندله این مجموعه 
هنوز به بهره برداری نرس��یده و از این رو، ش��رکت 
ناچار است که کس��ری گندله خود را از بازارهای 

آزاد و به قیمت هایی بالاتر تامین کند.
مهرمنش گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تدابیر مختلفی به منظور برطرف  کردن مش��کل 
مواد اولیه صنعت فولاد اندیش��یده است. تا زمانی 
که بازارهای داخلی و صنایع پایین دس��تی نیاز به 
مواد اولیه ب��رای واحدهای تولی��دی خود دارند، 

مجوز صادرات این مواد صادر نمی شود. 
در میان بخش های زنجیره فولاد و شرکت های 
فعال در این حوزه، بیش��ترین حاش��یه س��ود را 
واحده��ای ذوب، با مبلغی ح��دود ۱۱ هزار ریال 
برای هر کیلو مواد تولیدش��ده دارند. شرکت های 
تولیدکننده آهن اس��فنجی دارای حاش��یه س��ود 
۵هزار ریال برای هر کیلوگرم محصول هس��تند و 
حاشیه س��ود واحدهای تولیدی گندله نیز تقریبا 

مشابه واحدهای تولیدکننده آهن اسفنجی است.
اگ��ر برای تامین مواد اولیه بر اس��اس قوانین و 
اص��ول  مشخص ش��ده اقدامات مناس��بی صورت  
می گرفت، بس��یاری از مش��کلات و موانع موجود 
پدید نمی آمدند، ولی متاسفانه به دلیل بی توجهی 
به تخصیص س��همیه ها، ممکن اس��ت در تولید، 
بحران هایی پدید آید. با توجه به چش��م اندازهای 
ترسیم ش��ده برای توس��عه صنعت فولاد، احتمالا 

ش��رکت ها در س��ال های آینده با کمب��ود گندله 
مواجه خواهند شد.

چالش های صنعت فولاد �
معاون اقتصادی و منابع انس��انی ش��رکت احیا 
استیل فولاد بافت گفت: برای تولید آهن اسفنجی 
دسترس��ی به منابع طبیعی ای همچون آب، برق 
و گاز بس��یار مه��م اس��ت و اگر هرک��دام از این 
مناب��ع حتی در زمانی کوتاه قطع ش��وند، موجب 
اخ��لال در تولی��د م��واد اولیه می ش��ود. مجتمع 
احیا اس��تیل ف��ولاد بافت ب��رای احی��ای گندله 
در واحده��ای تولی��دی خود نی��از مبرمی به گاز 
طبیعی دارد. به همین س��بب، ریسک  اصلی این 
ش��رکت در فرآیند تولید، تامین کافی و مناس��ب 
گاز اس��ت. گفتنی اس��ت که حمایت ها در زمینه 
تامین منابع م��ورد نیاز انرژی این مجموعه باعث 
 ش��ده اس��ت که مش��کلی جدی در این زمینه به 

وجود نیاید.
درحال حاضر، به دلیل تشدید تحریم ها، تامین 
قطعات یدکی برای ماشین آلات، تجهیزات و دیگر 
بخش ه��ای کارخانه ها به امری مشکل س��از برای 
واحدهای تولیدی بدل ش��ده اس��ت. اگر قطعه ای 
معیوب شود، برای تهیه آن چندین ماه زمان نیاز 
اس��ت و همین امر باعث می شود که ریسک هایی 
در ح��وزه تولید مواد اولیه ب��ه وجود آید. در کنار 
دیگر سختی ها، همه گیری کرونا و عدم دسترسی 
ب��ه تولیدکنندگان قطعات هم موجب پدید آمدن 
مش��کلات مختلف��ی در این زمینه ش��ده اس��ت. 

شرکت احیا اس��تیل فولاد بافت تدابیری برای به 
حداقل رس��اندن پیامدهای ناشی از نبود قطعات 
یدک��ی در نظ��ر گرفته و در ح��د لازم، موجودی 
قطعات مورد نی��از را در انبارهای خود پیش بینی 

کرده است.
معاون اقتصادی و منابع انس��انی ش��رکت احیا 
استیل فولاد بافت تصریح کرد: شرکت های فعال 
داخلی می توانند با بومی سازی و ساخت وسایل و 
ابزارهای مورد استفاده واحدهای تولیدی صنایع، 
نقشی کلیدی در زمینه تامین قطعات یدکی ایفا 
کنند. باید در نظر داش��ت که دستیابی به فناوری 
آس��ان نیس��ت و به زمانی طولانی نی��از دارد. از 
این رو، مجتمع احیا اس��تیل ف��ولاد بافت در کنار 
بهره گیری و استفاده از فناوری های داخلی، بعضی 
از قطعات مورد نیاز خود همچون ابزار دقیق را که 
در داخل تولید نمی ش��وند از کشورهای خارجی 

مثل ایتالیا خریداری می کند.
یک��ی از پارامتر های موثر بر اقتصاد و توس��عه 
صنعت هر کش��ور، ارزآوری و جلوگیری از خروج 
ارز اس��ت. نوس��انات موجود در ح��وزه اقتصادی 
کشور موجب ش��ده است که ش��رکت های فعال 
در صنایع تولیدی کش��ور با بحران ها و مشکلات 
متعددی مواجه ش��وند. شرکت احیا استیل فولاد 
بافت نیز در این زمینه برای تولید آهن اس��فنجی 
خود ب��ا موانع مالی ای همچون عدم س��هولت در 
حوال��ه ارزی، مش��کلات در ثب��ت س��فارش ها و 

چندبرابر شدن نرخ ارز مواجه است.
وی گفت: گف��ت که طرح های عمرانی و بخش 
نهایی محصولات  ساخت وس��از، مصرف کنندگان 
ف��ولادی نظیر میلگرد و تیرآهن هس��تند و رونق 
ای��ن بخش ها موجب ایج��اد تقاض��ا و رونق بازار 
فولاد کشور نیز خواهد شد. رکودی که هم اکنون 
دامن گیر صنعت ساخت وس��از ش��ده تقاضا برای 
محص��ولات فولادی را کاه��ش داده و از آنجا که 
مراحل تولی��د این محصولات زنجی��ره وار به هم 
متصل هستند، تقاضا برای شمش و آهن اسفنجی 
کم شده است و باعث انبارش محصولات فولادی 
نیز می ش��ود. به همین دلیل، ش��رکت های فعال 
در ح��وزه تولی��د م��واد اولی��ه مش��کلات مالی 
بس��یاری را متحم��ل می ش��وند ک��ه س��رانجام، 
تعطیلی واحده��ای تولیدی را ب��ه دنبال خواهد 
داش��ت. بنابراین می توان گفت که رونق دادن به 
پروژه ه��ای عمرانی و همچنین ساخت وس��از در 
کشور از سوی دولت می تواند تاب آوری واحدهای 
 تولیدکنن��ده زنجیره ارزش فولاد را به س��طحی

بسیار بالا برساند.

خودکفایی با تکمیل زنجیره تولید فولاد

مصوبه نرخ نفت کوره 
مصرفی کارخانه های 

سیمان ابلاغ شد
مصوبه مربوط به تعیین نرخ نفت کوره مصرفی 

کارخانه های سیمان از سوی دولت ابلاغ شد.
به گزارش تسنیم، هیات وزیران در جلسه مورخ 
۱۴ دی ۱۳۹۹، پیشنهاد وزارت نفت در خصوص 
تعیین نرخ نفت کوره مصرفی برخی کارخانه های 
س��یمان را با هدف فراهم نمودن امکان فعالیت 

بدون مشکل آنها، به تصویب رساند.
به موجب ای��ن مصوبه، نرخ هر لیتر نفت کوره 
مصرفی آن دس��ته از کارخانه های سیمان که به 
دلیل مدیریت شبکه گاز به تشخیص وزارت نفت، 
از ابتدای مهر ماه تا پایان اس��فند س��ال ۱۳۹۹ 
مکلف به اس��تفاده از نفت کوره می شوند، معادل 
ن��رخ گاز مصرفی بخش صنع��ت و معدن تعیین 

شد.
همچنین هیات وزیران در جلسه مورخ 2۴ دی 
۱۳۹۹، ب��ا الحاق یک تبصره ب��ه بند )۱( مصوبه 
موضوع عضویت دولت جمهوری اس��لامی ایران 

در سازمان ها و مجامع بین المللی موافقت کرد.
ب��ه موج��ب الح��اق تبص��ره مذک��ور، وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات مجاز اس��ت با تأیید 
س��ازمان برنامه و بودجه کش��ور و پ��س از پادار 
نمودن اعتبار در موافقتنام��ه اعتبارات هزینه ای 
خود، رأسا نسبت به پرداخت حق عضویت مندج 
در ردیف ه��ای )2۰( و )2۱( جدول موضوع بند 

)۱( مصوبه مربوط اقدام کند.

استخراج ۱۰۰تومان سود 
به ازای هر سهم »کچاد«

بخش مهمی از س��ود خالص محقق ش��ده که 
مع��ادل ع��ددی در حدود ۱.۰۰۰ ری��ال به ازای 
 هر س��هم بوده در ۳ ماهه سوم سال محقق شده

است.
به گزارش بورس نیوز، شرکت صنعتی و معدنی 
چادرمل��و در دوره ۹ ماهه منتهی به پایان آذر ماه 
امس��ال عملکرد جالب توجهی داشته و موفق به 
کس��ب رکورد تازه ای در فروش و سودآوری شده 

است.
سود خالص محقق شده این شرکت که بخش 
مهمی از آن در ۳ ماهه سوم سال به دست آمده، 
مبل��غ ۹۴ ه��زار و ۵2۹ میلیارد ری��ال و معادل 
۱.۷۰۳ ریال به ازای هر س��هم بوده که نس��بت 
به دوره مش��ابه س��ال گذشته رش��دی بیش از 

۱۷۷درصدی را نشان می دهد.
همان گونه که ذکر ش��ده بخش مهمی از سود 
خالص محقق ش��ده که معادل عددی در حدود 
۱.۰۰۰ ریال به ازای هر س��هم ب��وده در ۳ ماهه 
سوم سال محقق شده که در حدود ۶۰ درصد از 

کل سود دوره ۹ ماهه محسوب می شود.
آزادس��ازی ن��رخ ف��روش محص��ولات گ��روه 
سنگ آهن را می توان عامل اصلی رشد سودآوری 
این ش��رکت عنوان کرد که انتظار می رود در سه 
ماه��ه پایانی س��ال، این موضوع اثرات بیش��تر و 

مثبت تری را در سودآوری شرکت نشان دهد.
درآمد های عملیاتی محقق ش��ده ش��رکت در 
دوره ۹ ماهه امسال به بیش از ۱۵۶ هزار میلیارد 
ریال رس��یده که این مبلغ نسبت به دوره مشابه 
سال گذشته رشد ۱2۴ درصدی را نشان می دهد.

افزای��ش نرخ ف��روش محصولات ش��رکت که 
عمدتا ش��امل کنس��انتره فولاد، گندل��ه فولاد و 
ش��مش فولاد بوده، عامل اصلی رشد درآمد های 

شرکت است.
مقادی��ر فروش انواع محصولات ش��رکت بدون 
در نظ��ر گرفتن فروش برق معادل ۷ میلیون تن 
بوده که شامل فروش ۷2۰ هزار تن شمش فولاد 
داخلی و صادراتی که این فروش از لحاظ مقداری 
نس��بت به دوره ۹ ماهه س��ال ۱۳۹۸ افزایش در 

حدود ۷ درصدی را نشان می دهد.
همچنین این ش��رکت ب��رای ۳ ماه��ه پایانی 
امسال فروش 2 میلیون و ۷۰۰ هزار تن محصول 

را برآورد کرده است.
حاش��یه س��ود عملیاتی شرکت رش��د جالب 
توجهی را داش��ته و با توجه به افزایش محسوس 
نرخ ه��ای فروش و عدم تغیی��ر جدی هزینه های 
تولی��د ش��رکت ک��ه عمدتا باب��ت اس��تخراج و 
هزینه های پیمانکاری و دس��تمزد های پرداختی 
بوده، به بیش از ۶۷ درصد رس��یده و این حاشیه 
سود در دوره مشابه سال گذشته ۵۱ درصد بوده 
اس��ت. ش��رکت در این دوره مبلغ ۹۰۳ میلیارد 
تومان هزینه مالیات که معادل ۹ درصد سود قبل 
از کسر مالیات بوده، شناسایی و در صورت سود و 

زیان ثبت کرده است.

اخبار
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چالش اقتصاد سبز
شهریار خادمی

خبرنگار

اقتصادی که تا سال ۲۰۵۰ هیچ نوع گاز گلخانه ای را وارد جو نکند، از 
دیدگاه مقامات لهستان و صنعت معدن قابل تصور نیست. 

رئیس اتحادیه همبس��تگی در ناحیه سیلزی می گوید رسیدن سریع 
به چنین اقتصادی می تواند مهلک باش��د چون اقتصاد س��بز نمی تواند 

شغل هایی را که از دست می رود جبران کند. 

به گزارش ماینینگ، لهس��تان بزرگ ترین تولید کننده زغال سنگ در 
سراس��ر اروپا است. ۶۰ درصد کل انرژی و ۸۰ درصد برق در لهستان از 

زغال سنگ تامین می شود. 
از سوی دیگر، آلودگی هوا سالانه جان ۵۰ هزار نفر را در کشوری که 

۳۸ میلیون نفر جمعیت دارد، می گیرد. 
در این ش��ماره »روزگار معدن« به بررس��ی ابعاد مختلف آلودگی هوا 
پرداخته ایم، قصد داریم نگاهی به صنعت زغال سنگ و مشکلات آن در 

این کشور نیز بیندازیم. با ما همراه باشید: 

ب��ا توج��ه به در پی��ش ب��ودن تعطیلات س��ال نو چی��ن ) 11ت��ا 17 فوری��ه( خرید 
س��نگ  آهن ادام��ه دارد. قیم��ت نی��ز با انتش��ار آمار رک��ورد تولید فولاد چی��ن روندی 
رو ب��ه ب��الا دارد. متوس��ط قیم��ت قراض��ه وارداتی خل��وص ۶۲ درص��د 174.۰7 دلار 
 ه��ر تن س��ی اف آر اس��ت ک��ه می توان��د نزدیک به ی��ک رک��ورد جدید در ده��ه اخیر 

باشد.
به گزارش فولاد ایران، قیمت س��نگ آهن س��ال جاری ۸.۵ درصد رشد داشته در حالی 
که سال گذشته رشد ۸۰ درصدی را تجربه کرد. آخرین بار فوریه ۲۰11 بالاترین قیمت 
ثبت شده س��نگ آهن 191.7 دلار بوده است.سنگ آهن خلوص ۶۵ درصد برزیل هم به 
اوج 19۵.۳ دلار هر تن س��ی اف آر رسیده در حالی که سال قبل 7۸ درصد بهبود قیمت 

داشت.
چین س��ال گذشته 1.۰۵ میلیارد تن فولاد تولید کرد و برای نخستین بار میزان تولید 

آن از مرز یک میلیارد تن عبور کرد.
آخرین آمار نشان می دهد چین سال گذشته میلادی 1.17 میلیارد تن سنگ آهن وارد 

کرده و رکورد قبلی 1.۰7۵ میلیارد تنی سال ۲۰17 را شکسته است.
با این حال ش��اید س��ال ۲۰۲1 بازار س��نگ آهن کمی از قدرت خود را از دست بدهد 
چراک��ه عرضه برزیل، اس��ترالیا و افریقای جنوبی بهتر می ش��ود و تقاضای چینی ها نیز 
احتمالا به ثبات خواهد رسید. تقاضای فولاد در چین امسال بهبود آرامی خواهد داشت 

و بعید است از میزان عرضه سنگ آهن پیشی بگیرد.

قیم��ت طلا در معاملات روزگذش��ته ب��ازار جهان��ی تحت تاثیر اف��ت ارزش دلار، از 
پایین ترین رکورد یک ماه و نیم گذش��ته که روز گذش��ته به آن نزول کرده بود، فاصله 

گرفت و اندکی افزایش یافت.
به گزارش ایسنا، بهای هر اونس طلا برای تحویل با ۰.1 درصد رشد، به 1۸۳7 دلار 
و 79 س��نت رس��ید. در بازار معاملات آتی آمریکا، هر اونس طلا با ۰.۵ درصد افزایش، 

به 1۸۳9 دلار و 4۰ سنت رسید.
به گفته مایکل مک کارتی، استراتژیس��ت ارشد بازار در شرکت سی ام سی مارکتس، 
عامل تاثیرگذار بر قیمت طلا در معاملات روز جاری، دلار آمریکا بوده اس��ت. با وجود 
بهبود اخیر دلار، احتمال ضعیف ش��دن بیش��تر آن وجود دارد و این موضوع از قیمت 

طلا پشتیبانی خواهد کرد.
دلار از بالاترین رکورد 4هفته گذش��ته که روز دوشنبه ثبت کرده بود اندکی کاهش 
یافت. جانت یلن که کاندیدای س��مت وزیر خزانه داری است قرار است روز گذشته در 

برابر سنا حاضر شود.
دلار تحت تاثیر رش��د بازده اوراق خزانه آمریکا در واکن��ش به برنامه کمک کرونایی 
1.9 تریلی��ون دلاری ج��و بای��دن، س��ال نو را با رش��د ۲درص��دی در براب��ر ارزهای 
 رقی��ب آغاز ک��رد. ب��ازده اوراق خزانه 1۰ س��اله آمری��کا همچنان ب��الای یک درصد 

مانده است.
بر اساس گزارش رویترز، سرمایه گذاران اکنون به دور بعدی اقدامات محرک مالی در 
آمریکا چشم دوخته اند برنامه محرک مالی 1.9 تریلیون دلاری را هفته گذشته رونمایی 
کرد. وزیران دارایی منطقه یورو هم متعهد ش��ده اند به حمایت مالی از اقتصادهای شان 

ادامه دهند.
در بازار س��ایر فلزات ارزش��مند، بهای هر اونس نقره برای تحویل فوری با ۰.9درصد 
کاهش، به ۲۵ دلار و 11 س��نت رس��ید. به��ای هر اونس پلاتین ب��رای تحویل فوری 
1.4 درص��د افزای��ش یاف��ت و 1۰9۳ دلار و 9۳ س��نت معامله ش��د. به��ای هر اونس 
 پالادی��م ب��رای تحوی��ل فوری ب��ا ۰.۳ درص��د افزایش، ب��ه ۲۳79 دلار و ۵7 س��نت

رسید.

رکورد جدید تولید فولاد در چین 

افزایش ملایم قیمت طلا در بازار جهانی

 تداوم افت نرخ قراضه 
در ترکیه

قیم��ت قراض��ه وارداتی در ترکیه نزولی اس��ت 
چرا ک��ه عرضه کننده ها ب��ا عدم تمای��ل به خرید 
بی��ن مصرف کننده ه��ا روب��ه رو ش��ده اند. ظاه��را 
عرضه کننده ه��ای امریکایی زی��ادی پس از مدتی 
غیب��ت با هم وارد بازار ش��دند و این رش��د عرضه 
هم بر نرخ فشار آورده است. افزایش موجودی بازار 
خریداران ترک را تشویق کرد به دنبال کاهش نرخ 
باشند چون خودشان هم با کاهش تقاضای میلگرد 

و افت نرخ آن روبه رو هستند.
به گ��زارش فولاد ایران، متوس��ط ن��رخ قراضه 
سنگین ۲۰-۸۰ درحال حاضر 4۵7.۵ دلار هر تن 
سی اف آر است که ۲ دلار افت داشته است. برخی 

معتقدند کف نرخ قراضه تا 44۵ دلار خواهد بود.

 واکنش اتحادیه اروپا 
به رویکرد فولادی اندونزی

اق��دام اندونزی در ممنوع ک��ردن صادرات مواد 
اولیه ساخت فولاد ضد زنگ، موجب شد تا اتحادیه 

اروپا دست به دامن سازمان تجارت جهانی شود.
به گزارش ایراسین، اندونزی اقدام به ممنوعیت 
صادرات مواد اولیه ساخت فولاد ضد زنگ کرده که 

این امر با واکنش اتحادیه اروپا مواجه شده است.
اتحادی��ه اروپا برای حل این مش��کل خواس��تار 

دخالت سازمان تجار جهانی شده است.
اتحادیه اروپا از س��ازمان تجارت جهانی خواسته 
تا آیین نامه ای مش��خص در مورد این نوع اقدامات 

کشورها تهیه کند.
اتحادیه اروپا نیازی اساس��ی به موادی همچون 
س��نگ آهن و نی��کل دارد، از همین رو از س��ازمان 
تجارت جهانی خواسته تا این نیاز را برآورده کند.

بر  اس��اس قوانی��ن موج��ود هیچ ی��ک از اعضای 
س��ازمان تجارت جهانی نمی توانند محدودیتی را 

برای صادرات کالا و مواد اعمال کنند.

رشد ۲۰ درصدی صادرات 
آهن خام اوکراین

صادارت آه��ن خام از اوکراین در س��ال ۲۰۲۰ 
بیش از ۲۰ درصد رشد داشته است.

ب��ه گزارش ایراس��ین، اوکراین در س��ال ۲۰۲۰ 
)س��ال گذش��ته میلادی( در مجموع ۳ میلیون و 
1۰۰ هزار تن آهن خام صادر کرده که در مقایسه 
با س��ال ۲۰19 میلادی ۲۰.۳ درصد رش��د داشته 

است.
ارزش م��ادی این حجم از صادرات آهن خام نیز 
ب��ه 9۲۲ میلی��ون و ۲۰۰ هزار دلار رس��ید که در 
مقایس��ه با ارزش مادی صادرات س��ال ۲۰19 به 
میزان 1۵ درصد رشد داشته است. بیشترین حجم 
از آهن خ��ام صادارتی اوکراین روانه امریکا ش��ده 
اس��ت. بر اساس آمارهای ثبت ش��ده، ۵۸.۵ درصد 
از آهن خام صادراتی اوکراین وارد بازارهای امریکا 

شده است.
چی��ن نیز در س��ال ۲۰۲۰، ۲1.۸ درصد از آهن 

خام صادراتی اوکراین را وارد کرده است.

تاثیر افزایش نرخ جهانی 
ضایعات فولاد بر بازار آلمان

به دنبال روند بازار بین المللی نرخ ضایعات آهن 
و فولاد در بازار داخلی آلمان افزایش یافت.

به گ��زارش ایراس��ین، ب��ه دنب��ال رون��د بازار 
بین المللی قیمت های ضایعات آهن و فولاد در بازار 
داخلی آلمان در معاملات منتهی به روز یکش��نبه 

افزایش یافت.
بر همین اساس نرخ هر تن ضایعات آهن و فولاد 
در بازاره��ای داخلی آلمان ب��ه ۳7۰ تا 4۰۵ یورو 
معادل 44۵ تا 4۸9 دلار رس��ید که در مقایسه با 
قیمت های ماه دسامبر )ماه گذشته( بین ۸۵ تا 9۵ 
یورو افزایش یافته است. در اواسط ماه دسامبر نرخ 
ه��ر تن ضایعات آهن و فولاد در آلمان بین ۲۸۵تا 

۳1۰ یورو بود.
در یک س��ال اخیر نرخ ضایعات آهن و فولاد در 
بازارهای جهانی رو به افزایش بوده که دلیل اصلی 
آن رو آوردن تولید کنن��دگان فولاد به اس��تفاده از 

ضایعات به جای مواد اولیه است.

روی خط خبر

سایه اضطراب بر سر ویکتوف 

نسل اندر نسل معدنچی هستند

روس��تای زیبای »ویکت��وف« واق��ع در دره لبرتس در مرز 
جمهوری چک و لهستان قرار دارد. 

به نظر می رس��د یکصد س��اکن این روس��تا زندگی آرامی 
 دارند. اما مدتی اس��ت که اضطراب بر این روستا سایه افکنده 

است. 
یکی از ساکنان این روستا می گوید: عمق آب قبلا در اینجا 
به یک متر می رس��ید، اما از سال گذشته عمق این نهر بسیار 

کم شده و تقریبا خشک شده است.
گرمایش جهانی و معادن زغال س��نگ موس��وم به »تورو« 

TOUROV که در آن سوی تپه در لهستان قرار دارد، علت 
خشکی رودخانه عنوان شده  است. 

س��اکنان ویکتوف نگرانند زیرا مصرف س��نگین آب در این 
معدن، آب های زیرزمینی تمام این ناحیه را در معرض تهدید 

قرار داده است. 
به بوگاتینیا یا در غرب لهستان می رویم؛ شهری در مجاورت 
معدن زغال س��نگ تورو که ش��هرتش را مدیون معادن زغال 

سنگ است. 
اما این ش��هرت بهایی هم دارد: نیروگاه توروو از نظر آلوده 

کردن محیط زیست یکی از ۵ نیروگاه اول در اروپاست که در 
آنها با زغال سنگ برق تولید می شود.

 دی��وان دادگس��تری اروپا ه��م می گوید لهس��تان قوانین 
جلوگیری از آلودگی هوا را نقص کرده و استانداردهای مربوط 

به کیفیت آب و هوا را رعایت نمی کند.
ام��ا 4۰ درص��د خانوارها در این کش��ور ب��رای گرمایش و 

پخت وپز از زغال سنگ استفاده می کنند. 
در شهر کاتوویتس ناحیه سیلزی جنوب لهستان هم شرایط 
به همین ش��کل است؛ ش��هری که به تازگی میزبان کنفرانس 

تغییرات آب وهوایی بود. فعالان محیط زیست در خیابان ها به 
مردم ماسک می دهند. آنها تلاش می کنند سطح آگاهی مردم 

را بالا ببرند.
 به گفته آژانس محیط زیس��ت اروپا، هر س��ال آلودگی هوا 
ج��ان ۵۰ هزار نفر را در این کش��ور می گیرد. به همین دلیل 
ایده توقف اس��تفاده از زغال سنگ چالشی واقعی برای منطقه 
سیلزی به شمار می رود. ۸۵ هزار شغل در این منطقه به طور 
مستقیم و 4برابر این میزان هم به طور غیر مستقیم به صنعت 

زغال سنگ وابسته هستند.

مع��دن زغال س��نگ موس��وم ب��ه »پیاس��ت« در نزدیکی 
کاتوویتس، یکی از بزرگ ترین معادن زغال سنگ در سراسر 
اروپاست. ۳۵۰۰ نفر در این معدن استخراج زغال سنگ کار 
می کنند. آنها روزانه 7 س��اعت را در عمق ۵۰۰ تا۶۰۰ متری 
زمین می گذرانند. رادوسلاو ۲9 ساله یکی از این افراد است. 

او از ۲۰ سالگی کارگر معدن است.
رادوسلاو می گوید کارش س��خت و خطرناک است اما کار 
دیگ��ری هم نمی تواند انجام بده��د. او می افزاید: »این معدن 
را از پنج��ره اتاقم می دیدم. پدرم هم معدنچی بود. پدربزرگم 

هم همین طور.
نس��ل اندر نسل به همین کار مشغولیم. گاهی فکر می کنم 
توان��ی برایم نمانده اس��ت. گاهی فکر می کن��م بدنم خرد و 

خاک شیر شده است. 
س��تون فقراتم، زانوها و پاهایم آسیب دیده اند، اما ماهیت 
کار من همین اس��ت. توضیح دادنش سخت است. اما چیزی 
هست که من را به سمت این کار می کشاند و من هم به کار 

در معدن ادامه می دهم.«
رادوسلاو عکاسی هم می کند. او سال هاست سعی می کند 
واقعی��ات زندگ��ی معدنچی ه��ا را ثب��ت کن��د. او می گوید: 

»احس��اس می کنم ثبت ای��ن تصاویر وظیفه ام اس��ت چون 
اینجا کار و زندگی می کنم. وظیفه ام ترویج سنت معدنکاری 
اس��ت. باید این سنت را نش��ان بدهم و از آن حمایت کنم تا 
هیچ وقت فراموش نشود.«رادوس��لاو و دوستانش می گویند 
وظیفه دیگ��ری هم دارند : مقابله با گرمای��ش زمین. اما این 
کار نباید به ضرر س��نتی تمام ش��ود که در آن رشد کرده و 

بزرگ شده اند.
چالش های  گذار به اقتصاد سبز  �

اقتصادی که تا سال ۲۰۵۰ هیچ نوع گاز گلخانه ای را وارد 
جو نکن��د، از دیدگاه مقامات لهس��تان و صنعت معدن قابل 

تصور نیست. 
رئیس اتحادیه همبس��تگی در ناحیه سیلزی می گوید  گذار 
خیلی س��ریع به چنین اقتصادی می تواند مهلک باشد چون 
اقتصاد سبز نخواهد توانست شغل هایی را که از دست می رود 

جبران کند.
دومینیک کولورز، رئیس ش��ورای منطقه سیلزی می گوید: 
»۲۵ س��ال پیش که فرآیند تغییرات س��اختاری آغاز ش��د، 
هزاران ش��غل از دست رفت، در عوض تعداد شغل های جدید 

چندصد شغل بیشتر نبود. 

اگر فرآیند کربن زدایی در اروپا به همان سرعتی پیش برود 
که اتحادیه اروپا می خواهد- چه از نظر اقتصادی و چه از نظر 

اجتماعی- این ناحیه نابود خواهد شد.
در هر صورت خرید محصولاتی که باعث گسیل دی اکسید 
کربن می ش��وند، از کش��ورهایی که نگران وضعیت آب وهوا و 
کاه��ش گازهای گلخانه ای نیس��تند، ادامه خواهد داش��ت و 
اتحادیه اروپا توان رقابت در بازارها را از دست خواهد داد.« 

بخش های��ی از ای��ن ناحیه ک��ه اقتصادش در گذش��ته  به 
معدنکاری وابس��ته بود در  گذار اقتصادی موفق بوده اس��ت، 
اما بخش ه��ای دیگر همچنان از نظر اقتص��ادی در وضعیت 

بدی قرار دارند.
استخراج از »حفره های فقر« �

منطقه موس��وم به »Walbrzych«  در شمال غرب ناحیه 
س��یلزی مدت هاست که به زغال س��نگ وابسته است اما به 
د لیل فقدان سودآوری تمام معادن اینجا درهای خود را بسته 
و به دنبال آن و ده ها هزار نفر بیکار شده اند. بسیاری در اینجا 

این تصمیم را سیاسی و توجیه ناپذیر می دانند. 
ع��ده ای از معدنچی هایی که بیکار ش��ده اند در جاهایی که 
به »حفره های فقر« معروف اس��ت مش��غول به کار ش��ده اند. 

زغال س��نگ، طلای س��یاه منطقه س��یلزی به شمار می آید. 
بی��رون ش��هر گودال ه��ای غیرقانونی معدن دیده می ش��ود. 
در اوج بح��ران ح��دود ۳ ه��زار نف��ر از ای��ن ن��وع چاله ه��ا 
می کندند تا زغال س��نگ قاچاق اس��تخراج کنند اما با وضع 
 جرای��م س��نگین این ن��وع فعالیت در س��ال های اخیر کمتر 

شده است.
رومن یکی از کسانی است که قبلا در معدن کار می کرد و 
سال هاس��ت بیکار است. او درحال حاضر با شغل های کوچک 
ام��رار مع��اش می کند، اما هن��وز هم گاهی برای اس��تخراج 
غیرقانون��ی زغال س��نگ به »حفره های فقر«  س��ر می زند تا 

کسری آخر ماه را جبران کند. 
او می گوی��د ه��ر بار ک��ه وارد ای��ن حفره ها می ش��ود دعا 
می کن��د که گودال روی س��رش خراب نش��ود. عمق برخی 
از ای��ن حفره ه��ا ب��ه 1۵ مت��ر هم می رس��د. رومن ب��ه یاد 
7 نفر از کس��انی که جانش��ان را در »حفره فقر« از دس��ت 
 دادن��د، 7 قطع��ه زغال س��نگ را روی دس��ته کلنگش قرار 

داده است.
ظاهرا تا زمانی که معدن هست این داستان هم ادامه دارد: 

تقابل سنت و مدرنیته.
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مع��اون محی��ط انس��انی اداره کل حفاظت محیط زیس��ت 
آذربایجان شرقی نسبت به پاک سازی سریع خاک های آلوده 
معدن طلای اندریان به ش��رکت فعال در این معدن هش��دار 

داد.
به گزارش ایرنا، میر محسن حسینی قمی در جلسه بررسی 
مش��کلات مع��دن طلای اندریان با اش��اره به اینکه ش��رکت 
مزب��ور در معدن طلای اندریان باید در س��ریع ترین زمان و با 
ارائه برنامه نسبت به پاک س��ازی خاک های آلوده اقدام کند، 
خاطرنش��ان ک��رد: در غیر این صورت بر اس��اس قانون با این 

شرکت به شدت برخورد خواهد شد.
وی ب��ا بیان اینک��ه تمامی واحدهای صنعت��ی و معدنی بر 

اس��اس قان��ون موظف به پاک س��ازی و احی��ای تخریب ها و 
آلایندگی ه��ای خ��ود هس��تند، اظهار ک��رد: در صورت عدم 
رعایت ضوابط زیست محیطی، با هماهنگی های صورت گرفته 
با مقامات قضایی، نسبت به پلمب کامل معدن اقدام شده و از 

هرگونه فعالیت در این واحد جلوگیری می شود.
حسینی قمی افزود: حفظ محیط زیست خط قرمز اداره کل 
حفاظت محیط زیس��ت بوده و در این خص��وص با هیچ کس 
و ش��رکت و نه��ادی تعارف نداریم و به ط��ور قطع با مخربان 
محیط زیس��ت به ش��دت و طبق قوانین و مق��ررات برخورد 

خواهد شد.
 وی گفت: در زمینه پاک س��ازی معادن از هر گونه آلودگی 

زیس��ت محیطی مقرر ش��د ش��رکت فعال در معدن اندریان، 
۱۰برنامه ارائه شده از طرف حفاظت محیط زیست آذربایجان 
ش��رقی را انجام داده و بر اس��اس برنامه زمان بندی نسبت به 

پاک سازی آلایندگی های خاک اقدام کند.
فعالیت اس��تحصال طلای ش��رکت یاد ش��ده ۲۷ آبان ماه 
امس��ال به  دلیل عدم رعایت ضوابط زیست  محیطی، تخریب 
ریس��ه هیپ و ایجاد آلودگی با دستور قضایی توسط اداره کل 

حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی متوقف شد.
معدن ط��لای اندری��ان در ۷۰ کیلومتری ش��مال ش��رق 
تبری��ز و در مح��دوده جنگل های ارس��باران از جمله معادن 
بح��ث برانگیز آذربایجان ش��رقی اس��ت که با وج��ود انجام 

پایش های زیس��ت محیطی و اطمینان دادن مقام های ارش��د 
اس��تانی و دانش��گاهی مبنی بر آلوده نبودن آن، در سال های 
اخی��ر توجه رس��انه ها و تعدادی از تش��کل های مردمی را به 
خود جلب کرده اس��ت.  فعالیت های اکتش��افی در محدوده 
معدن طلای اندریان از س��ال ۱۳۷۲ توسط شرکت منطقه ای 
معادن آذربایجان آغاز شد و اکنون نیز شرکت معدنی »زرین 
داغ آستارکان« با همکاری و س��رمایه گذاری »شرکت پروژه 
زمین شناس��ی معدنی« از کشور گرجستان با هدف استخراج 
س��الانه ۱۴۰۰هزار تن کانس��نگ طلا و تولی��د طلا به روش 
»هیپ لیچ« در این مع��دن فعالیت می کنند. تاکنون در این 

معدن بالغ بر ۲۵میلیون دلار سرمایه گذاری شده است.

مدیرعامل شرکت س��رمایه گذاری مس سرچشمه با اشاره 
به رش��د فعالیت های عملیاتی این شرکت و شرکت های گروه 
در دوره مال��ی ۹ ماهه منتهی به ۳۰ آذر امس��ال، درآمدهای 
عملیات��ی این ش��رکت اصلی و گروه به ترتی��ب ۷۵ درصد و 
حدود ۵۶ درصد رش��د داشته است گفت: سهم شرکت مس 

سرچشمه را به ارزش ذاتی خواهیم رساند.
میلاد شمس در گفت وگو در ایرنا با بیان این که سود خالص 
شرکت اصلی و گروه نیز نسبت به دوره مشابه سال قبل روند 
افزایشی داشته اس��ت افزود: بر این اساس در این بازه زمانی 
ش��اهد رشد ۳۹ درصد در سود خالص شرکت اصلی و حدود 

۴۰۰درصدی در شرکت های گروه بودیم.

وی با بیان اینکه بررس��ی صورت های مالی ش��رکت اصلی 
نیز نشان دهنده رش��د ۳۵ درصدی در EPS نسبت به مدت 
مش��ابه سال قبل است اظهار کرد: EPS شرکت های  گروه در 
این بازه زمانی رشد حدود ۴۰۰ درصد نسبت به ۹ ماهه سال 

۹۸ داشته است.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری مس سرچشمه تاکید کرد: 
این عملکرد صعودی بیانگر آن اس��ت که ارزش ذاتی شرکت 
س��رمایه گذاری فراتر از نرخ فعلی آن و امکان رش��د نرخ آن 

قابل ملاحظه است. 
ش��مس به برنامه های این ش��رکت برای افزایش سودآوری 
ش��رکت مس و رشد قیمتی این س��هم در بازار سرمایه اشاره 

ک��رد و بیان کرد: این ش��رکت در نظر دارد ب��ا بهره گیری از 
ظرفیت ه��ای موجود در ش��رکت و با اس��تفاده از برنامه های 
متع��دد ش��کاف قیمتی بین ارزش ذات��ی و ارزش فعلی را به 
حداقل رس��انده و سرمایه گذاران به س��ودی که انتظارش را 

می کشند دست یابند. 
وی ادامه داد: این شرکت در حال بررسی و تحلیل آن است 
که لیست شرکت های تابعه به همراه مدارک و اطلاعات مالی 
و س��ایر اطلاع��ات لازم را با هدف تبدیل ش��خصیت حقوقی 
آنها به س��هامی عام در اختیار س��ازمان بورس و اوراق بهادار 

قرار دهد. 
مدیرعامل ش��رکت س��رمایه گذاری مس سرچشمه اضافه 

کرد: پ��س از انجام مراحل مذکور، درخصوص ش��رکت هایی 
که ش��خصیت حقوق��ی آنها تغییر و نزد آن س��ازمان به ثبت 
رس��یدند، اقدام��ات لازم ب��رای پذی��رش آن ش��رکت ها نزد 

شرکت های فرابورس یا بورس اوراق بهادار آغاز شود.
ش��مس گف��ت: تصمیم این ش��رکت بر آن اس��ت تا وجوه 
حاص��ل از عرضه عمومی س��هام ش��رکت های تابعه را صرف 
س��رمایه گذاری در پروژه های ش��رکت ملی صنایع مس ایران 

و سایر پروژه هایی که دارای توجیه اقتصادی هستند، کند.
مدیرعامل ش��رکت س��رمایه گذاری مس سرچش��مه ابراز 
امیدواری کرد که با اصلاحات س��اختاری، سودآوری شرکت 

در سال های آینده از رشد پایداری برخوردار باشد.

گرانی بی ضابطه مصالح س��اختمانی یکی از موانع ساخت وساز در 
شرق اس��تان سمنان مطرح بوده و دس��ت اندرکاران این بخش را با 

مشکلات بسیاری روبه رو کرده است.
یکی از محورهای توس��عه هر منطقه افزایش ساخت وسازهاست، 
ب��ا این همه جمعی از فع��الان این عرصه در گفت وگو ب��ا ایرنا، ثبات 
نداش��تن قیمت ها و به عبارت دیگر گرانی افس��ار گس��یخته مصالح 
ساختمانی را موجب رکود بس��یاری از عملیات ساختمانی در شرق 

استان سمنان دانستند.
پیمانکار ساختمانی در شاهرود به ایرنا گفت که مدتی است از کار 
دست کشیده و منتظر ثبات نسبی در بازار مصالح ساختمانی است.

حسن محمدیان با بیان اینکه برخی از گرانی ها مانند افزایش چند 
باره نرخ ماسه در هشت ماه گذشته تاکنون به تحریم ها ارتباطی ندارد 
افزود: ماسه شس��ته از نیازهای ضروری ساخت وساز است که از تنی 

۱۸هزار تومان به ۷۰هزار تومان رسیده است.

وی با اشاره به اینکه سیمان هم در این مدت از تنی ۲۶۰هزار تومان 
به ۳۴۰هزار تومان رس��یده اس��ت، تاکید کرد که نرخ سیمان پاکتی 

از فله گران تر است.
 محمد طباطبایی از دیگر پیمانکاران ساختمانی در شاهرود گفت: 
نرخ یک نیس��ان با ۳ تن ماس��ه شس��ته به ۲۵۰ هزار تومان می رسد 
ک��ه گرانی های روز افزون در تعمیرات س��اختمانی کمر صاحبخانه 

را می شکند.
وی ب��ا بی��ان اینکه افزای��ش قیمت ه��ا در نرخ دس��تمزد کارگر 
س��اختمانی نیز تاثیر گذاشته است افزود: اسفند ماه دستمزد کارگر 
روزانه ۹۰ هزار تومان بود که به ۱۶۰ تا ۱۸۰هزار تومان رسیده است.

او گفت: گرانی دس��تمزد برابر دیگر افزایش قیمت ها منطقی است 
اما این امر به بیکاری بیش��تر کارگران فصلی و ساختمانی منجر شده 
چ��را که توان پرداخت این مبالغ برای یک روز کار س��اختمانی برای 

مردم نمی صرفد.

محسن عباسیان هم دیگر پیمانکار ساختمانی به چند نرخی بودن 
اقلام س��اختمانی اش��اره کرد و افزود: لوازم الکتریکی، سیم، کلید و 
پریز، شیشه، آهن آلات، ورق، آجر، گچ، سیمان سفید، خاک و دیگر 
نیازهای یک ساخت وساز افزایش نرخ روزانه بی رویه نشان می دهد.

وی ب��ا بیان اینکه شیش��ه س��اختمانی از ۴۵ هزار توم��ان در هر 
مترمربع به ۷۰ هزار تومان رس��یده اس��ت گفت: ب��ه این میزان باید 
ه��ر متر مربع ۱۵ هزار تومان دس��تمزد نص��ب آن را نیز اضافه کرد. 
محمد رضا کاملی، رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شاهرود گفت: 
قیمت گذاری مصالح س��اختمانی در گروه س��وم اولویت کالاها قرار 
دارد و نرخ گ��ذاری آن به ۲ صورت عرفی و اس��تعلام تجزیه و تحلیل 
نرخ از انجمن تولیدکننده آن پس از تایید س��ازمان حمایت از حقوق 
تولید کنندگان و مصرف کنندگان انجام می ش��ود. وی با بیان اینکه 
افزایش نرخ مصالح ساختمانی بدون مجوز قانونی نباید صورت پذیرد 
افزود: برای قیمت گذاری آنالیز هزینه های تولید تا فروش شن و ماسه 

از انجمن تولید کنندگان آن در ش��اهرود و استان های همجوار تهیه 
ش��ده است.کاملی ادامه داد: با بررسی آنالیز نرخ تولید ماسه، انجمن 
تولید کنندگان آن و مقایس��ه نرخ تولید ماسه درشهرها و استان های 
همجوار، نرخ هر تن ماس��ه شسته در پای معدن ۵۰ هزارتومان برای 
فروش تایید شد.  حسین سعد الدین، رئیس اداره تعزیرات حکومتی 
شهرس��تان ش��اهرود نیز گفت: هرگونه افزایش ن��رخ بی رویه بدون 
مجوز قانونی را بررسی و برخورد قاطع خواهیم کرد. وی افزود: مردم 
می توانند این افزایش قیمت ها و گرانی ها را گزارش کرده و با تنشکیل 
پرونده با جدیت تا صدور رای پیگیر می ش��ویم. شهرس��تان شاهرود 
بیش از هش��ت هزار واحد صنف��ی دارای پروانه دارد. این واحدها زیر 
مجموعه ۳۵ اتحادیه به فعالیت می پردازند. تعداد ۲۳۹ واحد صنعتی 
ب��ا س��رمایه گذاری ۶ ه��زار و ۶۶۷ میلیارد ریال و اش��تغال ۶ هزار و 
۲۴۴نفر در ش��اهرود فعال هستند، این تعداد واحد فعال صنعتی در 

شاهرود ۱۳ درصد واحدهای صنعتی استان سمنان است.

هشدار محیط زیست برای پاک سازی خاک آلوده معدن اندریان

سهم مس سرچشمه به ارزش ذاتی می رسد

گرانی مصالح ساختمانی در سمنان

واگذاری معادن غیرفعال خراسان جنوبی 

 استاندار سیستان و بلوچستان با اشاره به کشف ذخایر جدید 
طلا در استان، گفت: ذخایر معادن طلای کشف شده به ۳۸ تن 
رسید. به گزارش روابط عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
سیستان و بلوچستان، احمدعلی موهبتی در جریان حضور در 
جلسه بازگشایی پاکات مزایده عمومی محدوده های اکتشافی، 
مجوز برداش��ت، گواهی کشف و پروانه های بهره برداری معادن 
سیس��تان و بلوچستان، اظهارکرد: مهم ترین مزیت سیستان و 
بلوچس��تان ترانزیت و تجارت و دومین مزیت آن معدن اس��ت 
که در زمینه معادن رش��د و توس��عه در همه ابعاد در سال های 
اخیر ش��تاب بیش��تری گرفته و امس��ال به ظهور رسیده است. 

اس��تاندار سیستان و بلوچس��تان ادامه داد: بخش��ی از معادن 
سیس��تان و بلوچستان در کشور و در دنیا نقش آفرینی خواهند 
کرد، مانند معادن مس��ی که در اس��تان شناس��ایی شده که به 
زودی رونمایی خواهد ش��د. یک معدن طلا در استان به نتیجه 
رس��یده که دارای پروانه بهره برداری است و عملیات استخراج 
آن آغاز ش��ده که تاکنون ۴۰۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری در 
این معدن انجام شده و درنهایت بیش از ۳ هزار میلیارد ریال در 
این معدن سرمایه گذاری خواهد شد. وی بیان کرد: با مطالعاتی 
که صورت گرفته، سیستان و بلوچستان دارای معادن غنی طلا 
در مناط��ق مختلف از جمل��ه در اطراف کوه های تفتان و بزمان 

اس��ت؛ یکی از معادن که در منطقه تفتان توسط شرکت شستا 
به بهره برداری رسیده که با برآوردهای انجام شده ۲۵ تن طلای 
خالص می توان از آن استخراج کرد؛ البته با اضافه شدن ذخیره 
طلای ای��ن معدن به دخایر طلای کل اس��تان، تاکنون ذخایر 
طلای کش��ف شده اس��تان به ۳۸ تن افزایش پیدا کرده است. 
موهبتی اضافه کرد: امیدواریم س��ال آینده معادن دیگری هم 
که مطالعات آن انجام ش��ده به نتیجه برس��د و ان شاء الله سال 
۱۴۰۰ سال طلایی استان سیس��تان و بلوچستان خواهد بود. 
سایر معادن فلزی نیز در استان شناسایی شده و سرمایه گذارن 
مختلفی در این ارتباط جذب شده اند و مجموعه های شناخته 

شده ای از جمله ستاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی)ره(، 
مس سرچش��مه و شس��تا در بحث س��رمایه گذاری در معادن 
اس��تان تفاهمنامه هایی امضاء کرده اند. اس��تاندار سیستان و 
بلوچس��تان گفت: با س��رمایه گذاری های چند ه��زار میلیارد 
تومانی که س��ازمان ها و شرکت های معتبر در استان در بخش 
معدن انجام می دهند، مطمئن هس��تیم که سال ۱۴۰۰ سالی 
خ��وب برای بخش معادن در اس��تان اس��ت. در ح��وزه جذب 
س��رمایه گذاری در استان باید به پیوس��ت اجتماعی هم توجه 
ش��ود که در این زمینه نگرانی نداریم چرا که سرمایه گذاران به 

این موضوع توجه می کنند.

کشف ذخایر جدید طلا در سیستان و بلوچستان

گروه معدن

استاندار خراسان جنوبی گفت: اعلام کرده ایم که 
با توجه به اهمیت موضوع، در اجرای برنامه واگذاری 
معادن غیرفعال به سرمایه گذاران دارای صلاحیت، 

جزو استان های پیشرو و پیشقدم خواهیم بود.
به گ��زارش ایس��نا، حمید ملانوری در نشس��ت 
هم اندیشی سرمایه گذاران حوزه معدن، سرب، روی 
و فولاد اظهارکرد: ما نمی خواهیم زمان را از دس��ت 
بدهی��م و منابعی که در اختیار داریم را زخمی کرده 
ی��ا از بین ببریم به همین دلی��ل اهلیت و صلاحیت 

سرمایه گذار برای ما خیلی مهم است.
وی افزود: در بحث بهره ب��رداری از منابعی که در 
اختیار داریم، نمی خواهیم زمان را از دست بدهیم تا 
چند سال بعد، این جلسات تکرار شود و بگویند که از 

ذخایر درست استفاده نشده است.
اس��تاندار خراس��ان جنوبی گفت: این موضوع در 
دس��تور کار وزارت صنعت، معدن و تجارت هم قرار 
گرفته و به زودی پروانه معادن غیرفعال کشور، باطل 
می شود تا ش��رایط برای ورود سرمایه گذاران واقعی 
و با صلاحیت فراهم ش��ود که ما نیز اعلام کرده ایم با 
توجه به اهمی��ت موضوع، در اجرای این برنامه جزو 

استان های پیشرو و پیشقدم خواهیم بود.
وی تصریح کرد: متاس��فانه در دوره های گذشته، 
در خیلی از مناطق اش��خاصی صرفا به جهت علاقه، 
به عرص��ه اکتش��اف و بهره برداری از مع��ادن ورود 
کرده ان��د که به دلیل نداش��تن صلاحیت، ناتوانی و 
نداشتن مهارت لازم، هم س��رمایه خود و هم منابع 
ملی را از بین برده اند و مس��یر را ب��رای بهره برداری 
و رش��د بسته اند. ملانوری با اش��اره به ظرفیت های 
معدنی خراس��ان جنوبی در زمینه زغال، مس، طلا، 
س��نگ آهن و س��ایر م��واد معدنی، آنه��ا را بی نظیر 
خوان��د و گفت: با وجود چنین اس��تعدادهایی هنوز 

نتوانس��ته ایم ب��ه معن��ای واقع��ی، در بهره برداری 
از معادن توفیق داش��ته باش��یم. وی ادام��ه داد: در 
سال های گذشته در زمینه اکتشاف، سرمایه گذاری 
و بهره برداری از معادن، اقدامات خوبی صورت گرفته 
که قابل تقدیر اس��ت اما آنچه انجام ش��ده به نسبت 
ثروتی که در حوزه معادن اس��تان وجود دارد، بسیار 
ناچیز اس��ت. وی با اظهار تاس��ف از این که خراسان 
جنوبی به عنوان اس��تانی محروم معرفی شده است 
گفت: واژه محرومیت برای استانی با این همه ذخایر، 
منابع، مراکز علمی و دانشگاهی و مردم با استعداد و 
با ش��عور زیبنده نیست، لذا ما تمایل داریم در زمینه 
بهره برداری از معادن و راه اندازی واحدهای صنعتی 
در زمین��ه جهش اقتصادی اس��تان ت��لاش کنیم. 

اس��تاندار خراسان جنوبی تاکید کرد: تحقق بخشی 
از این هدف نیز بر پایه فعال سازی گروه های مردمی 

و جوامع محلی خواهد بود.
وی با اشاره به رویکرد واحدهای صنعتی و تولیدی 
بزرگ گفت: برنامه بیشتر واحدهای بزرگ، این است 
که پوس��ته خود را بش��کنند و به کم��ک واحدهای 
کوچک بیایند. ملانوری ادامه داد: قاعده هم همین 
است، کسی که به واسطه تجربه، علم و تخصصی که 
دارد، بعد س��ال ها به توانمندی رسیده باید به کمک 

دیگران بیاید و به توانمندسازی آنها همت گمارد.
وی گفت: همه ما مکلفیم در زمینه پرداخت زکات 

علم و دانشی که داریم، به انتشار آن بپردازیم.
اس��تاندار خراس��ان جنوبی با تاکید بر اینکه برای 

بهره ب��رداری از ذخای��ر معدن��ی اس��تان از حضور 
س��رمایه گذاران بخش خصوصی استقبال می کنیم 
افزود: ب��ا ورود و س��رمایه گذاری بخش خصوصی، 
امیدواریم مردم اس��تان نی��ز در آینده نزدیک فعال 
ش��وند و به این صحنه ورود کنند. وی خاطرنش��ان 
ک��رد: زمان انج��ام کار، به هم��ان ان��دازه که برای 
س��رمایه گذار مهم اس��ت تا بتوان��د در دوره تعریف 
شده، شاهد برگشت س��رمایه اش باشد، برای ما هم 

به جهت پیشرفت استان اهمیت دارد.
ملانوری اش��تغال را از دیگر موضوعات مدنظر در 
ورود ب��ه عرصه های معدنی نامب��رد و گفت: حدود 
۳۰ هزار ج��وان بیکار جویای کار در اس��تان داریم 
که برای اشتغال آنها نیز باید فضای مناسب را ایجاد 

کنی��م. وی ایجاد ارزش افزوده واقعی را از مهم ترین 
اهداف استان در زمینه ورود به ظرفیت های معدنی 
و کش��اورزی عنوان کرد و اف��زود: اینکه ذخایر یک 
معدن به س��ختی برداشت شود و به راحتی از استان 
و حتی کش��ور خارج ش��ود، اصلا منطقی و مناسب 
نیس��ت لذا مایل هس��تیم که اگ��ر از ذخایر معدنی 
بهره برداری می شود، آن ماده تا جایی که امکان دارد 
در بس��تر واحدهای صنعتی مختلف، به محصولات 
متعدد و متفاوت تبدیل شده، به ارزش افزوده واقعی 
برس��د و بعد از منطقه خارج شود. استاندار خراسان 
جنوب��ی تصریح کرد: در این قاعده برخی مس��ائل و 
محدودیت ها مث��ل آب بر بودن واح��د فرآوری نیز 
مدنظر قرار دارد. وی گف��ت: برای تحقق این برنامه 
به دنبال ایجاد واحده��ای فرآوری کوچک مقیاس 
در کنار معادن اس��تان هس��تیم. ملانوری به »سند 
توسعه خاوران« اشاره کرد و گفت: یکی از مهم ترین 
اهداف ما در این س��ند، مذاکره، گفت وگو و هدایت 
س��رمایه گذارانی است که تمایل به حضور در استان 
دارند تا با دریافت اطلاعات جامع بدو ورود همچنین 
تس��هیل ش��رایط برای آغاز کار، بازه زمانی ش��روع 
فعالیت ش��ان به حداقل ممکن برسد. وی ادامه داد: 
ما در قالب این س��تاد، به دنبال معین های توسعه ای 
ب��رای شهرس��تان ها و مناط��ق مختلف هس��تیم، 
ب��ه ای��ن ترتیب که بخ��ش خصوص��ی و واحدهای 
س��رمایه گذاری ب��زرگ ک��ه توانمن��دی لازم در 
حوزه ه��ای مختلف را دارند به عنوان محور فعالیت، 
به توس��عه مباحث فرهنگ��ی، اجتماعی و اقتصادی 
در مناطق مختلف می پردازند. وی یادآور ش��د: این 
گروه ها در قبال مسئولیت های اجتماعی که به عهده 
دارند، به ما کمک می کنند تفکر توس��عه ای، جرأت، 
جس��ارت و اعتماد به نفس در مردم اس��تان تقویت 
ش��ود تا به میدان بیایند و به توسعه خراسان جنوبی 

کمک کنند.

 احتمال جابه جایی 
کارخانه سیمان خرم آباد

اس��تاندار لرس��تان از احتمال جابه جایی کارخانه 
س��یمان خرم آباد به دلیل مش��کلات زیست محیطی 
و جانمای��ی نامناس��ب خبر داد و گفت: با اس��تفاده از 
تجهیزات موج��ود، کارخانه در نقط��ه دیگری ایجاد 

می شود.
به گزارش مهر، س��ید موس��ی خادمی با اش��اره به 
وضعیت کارخانه سیمان خرم آباد اظهارکرد: سیمان 
خ��رم آب��اد از پروژه های مش��کل دار اس��ت، هم بین 
س��رمایه گذار و سهامداران آن و هم در مکان یابی این 

پروژه مشکل وجود داشته است.
وی، عن��وان کرد: این طرح، پروژه ای با مجموعه ای 
مش��کلات بود که خیلی هم تلاش شد که آن را از این 

وضعیت نجات بدهیم که متأسفانه نشد.
استاندار لرستان در ادامه با بیان اینکه خوشبختانه 
نکت��ه ای که در این پ��روژه وج��ود دارد، این بوده که 
آنچ��ه از تس��هیلات بانک��ی اختصاص داده ش��ده به 
عنوان تجهیزات در اختیار اس��تان است و سهم ریالی 
زی��ادی هم بانک آنجا پرداخت نکرده اس��ت، افزود: با 
توجه به اینکه دس��تگاه قضای��ی در حال صدور حکم 
ورشکس��تگی س��رمایه گذار قبلی است، در جلسه ای 
ک��ه دو هفته پیش با اعضای هیات مدیره بانک س��په 
داش��تیم و همین امروز هم من صحب��ت کردم، قرار 
ش��ده که ما از طریق مدیر تسویه و با کمک بانک سپه 
بتوانیم از تجهیزاتی که وجود دارد یا در همین نقطه و 
یا در نقطه مناسبی این کارخانه سیمان را ایجاد کنیم.
خادم��ی، تصریح کرد: احتمال اینک��ه ما بخواهیم 
در ای��ن نقطه کار را ادامه بدهیم ب��ه دلیل بحث های 
زیس��ت محیطی، اختلافات��ی که وج��ود دارد، وجود 
نیروگاه، وج��ود چندین جای��گاه نظامی و همچنین 
مش��کلاتی که در مع��دن آن به وجود آم��ده، خیلی 
ضعیف شده است. وی، بیان کرد: نکته مهم این است 
که تجهیزات در اختیار اس��تان است و عمده وامی که 

گرفته شده هم خرج همین تجهیزات شده است.

اشتغالزایی معادن سمنان 
برای ۵هزارنفر

مع��اون امور مع��ادن و صنای��ع معدنی س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت سمنان گفت: گواهی کشف، 
پروانه های اکتشاف و بهره برداری در بخش معدن این 

استان برای پنج هزار و ۱۰۰ نفر اشتغالزایی داشت.
به گزارش ایرنا، محمد فروهر افزود: ۶۷ فقره گواهی 
کش��ف، ۱۳۴ فقره پروانه اکتشاف و ۶۲۸ فقره پروانه 
بهره برداری در بخش معدن استان سمنان صادر شده 
اس��ت که ب��رای ۵ هزار و ۱۰۰ نفر نی��ز در این معادن 

مشغول به فعالیت است.
وی از شناس��ایی ذخایر معدنی جدید با آزادسازی 
پهنه های معدنی در اس��تان خبر داد و گفت: در سالی 
که به نام »جهش تولید« مزین اس��ت، با آزادس��ازی 
پهنه های معدنی اس��تان، اکتش��اف برای شناسایی 

ذخایر معدنی جدید قوت می گیرد.
وی تصری��ح کرد: ب��ا توجه به دس��تورالعمل ایجاد 
وحدت روی��ه در فعالس��ازی محدوده ه��ای معدنی 
غیرفعال، محدوده های معدنی مش��مول آزاد سازی، 
از ساعت ۱۰ صبح ۵ بهمن ۹۹ آزاد و امکان ثبت برای 

متقاضیان در سامانه کاداستر فراهم می شود.
معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت س��منان اظهارکرد: ب��ا پایان مهلت 
۳ماهه به دارندگان مجوز، تمامی پهنه های اکتشافی 
واگذار شده که نسبت به دریافت پروانه اکتشاف مواد 
معدنی اق��دام نکرده اند یا به هر دلی��ل ابطال و بلوکه 

شده اند طبق مقررات آزاد اعلام می شوند.
س��رمایه گذاری ۷۶ هزار میلیارد ریالی صنعتگران 
در قالب یک هزار و ۸۰۰ پروانه بهره برداری در اس��تان 
س��منان برای حدود ۶۸ هزار نفر اشتغال ایجاد و این 
اس��تان را به قطب صنعت و معدن کشور تبدیل کرده 

است.
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مدی��ر ناحی��ه فولادس��ازی و ریخته گری مداوم ش��رکت 
ف��ولاد مبارکه اصفه��ان از تولید تخت��ال ۲۵۰ میلی متر در 
 فولاد مبارکه اصفهان توس��ط ماشین ریخته گری شماره ۲ 

خبر  داد.
غلامرضا س��لیمی در گفت وگو با ایراس��ین اظهار کرد: با 
وجود تحریم های اخیر امریکا بلافاصله پس از دستاورد مهم 
تولید تختال ب��ا ضخامت ۳۰۰ میلی مت��ر در فولاد مبارکه 
اصفهان به وسیله ماشین ریخته گری شماره ۵، این شرکت 
توانس��ت باز هم با اتکا بر دانش بومی در ناحیه فولادسازی 
و ریخته گ��ری مداوم به تولید تختال با ضخامت ۲۵۰ میلی 

متری با استفاده از ماشین ریخته گری شماره ۲ دست یابد.
وی افزود: تولید تختال با ضخامت های ۲۰۰ و ۲۲۰ میلی 
متر توسط ماش��ین ش��ماره ۲ ریخته گری موفقیت بزرگی 

در زمین��ه افزایش حجم تولید و ارتق��اء قابل توجه کیفیت 
تختال های تولید شده محسوب می شود.

مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته  گری مداوم شرکت فولاد 
مبارک��ه اصفهان با تاکی��د بر اینکه این دس��تاورد با هدف 
افزای��ش بهره وری در واحد ریخته گری دنبال ش��د، تصریح 
ک��رد: تمامی مراحل به طور کامل توس��ط متخصصان برق، 
مکانیک، متالورژی و تولید ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان و 
بدون هیچ گونه دخالت خارجی به  دست آمده و از این جهت 
با توجه به حجم عملیات صورت گرفته مهم و افتخارآفرین 

است. 
وی افزایش خواص مکانیکی بهتر در هنگام نورد و کاهش 
ناخالصی ه��ا را از دلایل کارب��رد تختال های جدید در تولید 
فولاد های API و قابل استفاده در صنایع استراژیک کشور 

از جمله صنعت نفت و گاز برش��مرد و گفت: در اس��لب های 
API ترجیح مش��تری اس��لب های با ضخامت بالاتر اس��ت 
چراکه هم س��رعت تولی��د در خط نورد بالاتر اس��ت و هم 

کیفیت محصول بهتر خواهد بود.
س��لیمی با اشاره به اینکه با توجه به امکان تولید اسلب با 
ضخامت ۲۵۰ با ماشین شماره ۲ فولاد مبارکه اصفهان و با 
وجود این قابلیت در ماش��ین شماره ۵ عملا ظرفیت فولاد 
مبارکه اصفهان برای تولید اس��لب با ای��ن ضخامت ۲ برابر 
ش��ده اس��ت، گفت: با توجه به نزدیک بودن ماشین شماره 
۲ به واحد گاززدایی RH علاوه بر افزایش سرعت تولید در 
فولاد مبارکه اصفهان، کیفیت تختال ها به  دست آمده نیز با 
توج��ه به مدیریت بهتر بهبود می یابد. وی با تاکید بر اینکه 
دانش و مهارت کس��ب شده در بدنه کارشناسی فولادسازی 

فولاد مبارکه اصفهان بس��یار مهم اس��ت، گفت: صفر تا صد 
این دس��تاوردها، توسط کارشناس��ان فولادسازی طراحی و 
انجام شده است و این کار بزرگ یک نوع بومی سازی فرآیند 
است. این تخصص در انحصار شرکت های معتبر دنیاست و با 
وجود درخواست ما برای ارائه آن به فولادسازی در سال های 

گذشته، آنها این درخواست را رد می کردند.
مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان اظهار کرد: چنانچه این طرح و پروژه توسط 
ش��رکت های خارجی انجام می ش��د، ش��رکت فولاد مبارکه 
اصفهان هزینه بسیار سنگینی متقبل می شد؛ اما کارشناسان 
فولادسازی فولاد مبارکه اصفهان با صرف هزینه های بسیار 
جزئ��ی ) در حد صفر( از خروج چندی��ن میلیون دلار ارز از 

کشور جلوگیری کردند.

عضو کمیس��یون ان��رژی مجلس با اش��اره به اینکه 
تعیی��ن نرخ پایه یعنی تکلیف ک��ردن یک نرخ به بازار 
گف��ت: تجربه نش��ان داده قیمت گذاری های تکلیفی یا 
اجباری نه تنها سودی برای مردم به دنبال نداشته است 
بلکه رانت و فساد ایجاد کرده است؛ بر این اساس ما نیز 

در مجلس موافق قیمت گذاری های تکلیفی نیستیم.
ب��ه گزارش ایلنا، مصطفی نخع��ی تأکید کرد: بورس 
کالا به عنوان یک بازار مدرن و ش��فاف، باید بر اس��اس 
مکانیسم عرضه و تقاضا عمل کند همان طور که در همه 
جای دنیا این مکانیسم وجود دارد. به گفته وی، دولت 
باید از تجربیات گذش��ته درس بگیرد و راه های خطا و 
جبران ناپذیر تجربه شده در گذشته را دوباره تکرار نکند.

نماینده نهبندان و سربیشه افزود: نگاه به گذشته نشان 
می دهد در بخش پتروش��یمی نی��ز همین اتفاق افتاده 
است. دولت در این بخش نرخ پایه تعیین کرد و اصرار 
داش��ت، به دلیل خوراک و ان��رژی ارزانی که در اختیار 
این بخش است، باید نرخ محصولات آنها از سوی دولت 
تعیین شود. او با طرح این پرسش که نتیجه تعیین نرخ 
پایه برای پتروش��یمی ها چه ش��د؟ توضیح داد: عده ای 
محص��ولات را با قیمت های تکلیفی خریداری و ذخیره 
کردند و وقتی بازار دچار کمبود شد و نرخ ها بالا رفت، 
محصولات دپو ش��ده را به بازار آوردن��د. نخعی اضافه 
کرد: به این ترتیب در بازار محصولات پتروش��یمی یک 
آش��فتگی و به هم ریختگی ایجاد شد. در واقع، یک بازار 

سیاه شکل گرفت که قیمت های آن، دست دولت نبود. 
او یادآور شد: من معتقدم که قیمت های پایه اعلام شده 
باید منطقی و متناس��ب با هزینه های تمام شده و نرخ 
جهانی باش��د. دولت نیز دراین بی��ن به جای نرخ گذاری 
باید ب��ر همه بازارها اعم از ب��ازار آزاد و بورس، نظارت 

کاملی داشته باشد. 
 به عبارتی نقش دولت یک نقش حاکمیتی و نظارتی 
است و باید از مداخله دستوری و قیمتی بپرهیزد. این 
عضو کمیسیون انرژی با تأکید بر اینکه طبیعتا مجلس 
وظیفه قانون گ��ذاری و نظارتی دارد اظهار کرد: در این 
موضوع خاص، ظرفیت نظارت بر اجرای قانون می تواند 

استفاده کند.

مدیر مجتمع معدنی چادرملو از تحقق تولید یکس��اله کنس��انتره در 
۱۰ م��اه خبر داد. به گزارش روابط عمومی چادرملو، با تلاش مس��تمر و 
شبانه روزی کارگران، کارکنان، مهندسان و مدیران سخت کوش چادرملو، 
س��ومین رکورد تولید کنس��انتره در امسال در این شرکت شکسته شد. 
حمید جهانی، مدیر مجتمع معدنی چادرملو با اعلام این خبر گفت: این 
موفقیت ها با رهنمودها، پیگیری ها و ایجاد عوامل انگیزش��ی مدیرعامل 
محترم چادرملو در بین کارکنان در حالی کسب شده است که به دلیل 
مش��کلات ناش��ی از کمبود انرژی برق و درخواست وزارت نیرو، خطوط 
تولید کنس��انتره چند روز متوقف بوده اس��ت. وی اف��زود: با این میزان 
تولی��د، قادر گش��تیم از مرز برنامه پیش بینی ش��ده )۹ونیم میلیون تن( 
کنس��انتره برای امس��ال عبور کنیم و یکبار دیگر افتخار جدیدی برای 

شرکت کسب کنیم.

افتخارآفرینی دیگر فولاد مبارکه در شرایط تحریم

عضو کمیسیون انرژی مجلس: 

تعیین نرخ پایه فولاد در بورس، فسادزا است
 تحقق تولید 

یک ساله کنسانتره چادرملو در ۱۰ ماه 

تعادلبهزنجیرهفولادبازمیگردد؟
کلیات طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد تصویب شد

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

تنظیم بازار فولاد از س��ال گذش��ته تاکنون به کلافی سردرگم بدل 
شده اس��ت. این چالش های جدی درحالی مطرح هستند که بسیاری 
از کارشناس��ان اقتصاد رف��ع التهابات و نابس��امانی های این زنجیره را 
چندان دشوار و دور از دسترس نمی بینند. با این وجود، تاکید می کنند 
تلاش دولت و مجلس برای رفع این آش��فتگی ها در مسیر درستی قرار 
نگرفته و نباید انتظار بهبود را با این گونه سیاس��ت ها داش��ته باش��یم. 

گویی مصوبات و طرح های ارائه ش��ده از سوی سیاست گذاران تنها گره 
این زنجیره را کورتر می کند. با وجود همه موارد یادشده، هفته گذشته 
خبر تصویب کلیات طرح توس��عه و تولید پایدار زنجیره فولاد منتش��ر 
شد. طرحی که از اساس و در جزئیات با انتقاداتی جدی روبه رو بوده و با 
حمایت اکثریت نمایندگان مجلس شورای اسلامی همراه شده است.

در واقع نمایندگان بهارستان نشین گمان دارند با قانونی شدن طرح 
یادشده آرامش به بازار فولاد باز می گردد، قیمت فولاد کاهش می یابد، 
این زنجیره در مسیر تکمیل محصول نهایی پیش  می رود و بدین ترتیب 

شاهد توسعه صنعت فولاد خواهیم بود.

 تولید تختال ضخیم 
در فولاد مبارکه؛ اعتماد
 به تخصص داخلی است

عضو هیات مدیره انجمن فولاد ایران گفت: تولید 
تختال ب��ا ضخامت بالا در فولاد مبارکه بر اهمیت 

اعتماد به تخصص داخلی تاکید کرد.
رض��ا شهرس��تانی در گفت وگ��و با ایراس��ین با 
اش��اره به اهمیت تولید تختال ب��ا ضخامت ۳۰۰ 
میلی  متر توس��ط فولاد مبارکه اظه��ار کرد: تولید 
اس��لب های ضخی��م ب��رای صنعت فولاد م��ا و به 
وی��ژه ف��ولاد مبارکه بس��یار مهم و مای��ه مباهات 
است، چرا که این دستاورد ارزنده با تکیه بر دانش 
 بوم��ی و اعتماد ب��ه تخصص جوانان ایجاد ش��ده 

است.
وی افزود: مزایای تولید اس��لب های با ضخامت 
بالا از نظر کمی و کیفی را می توان از ابعاد مختلف 
بررسی کرد. اول اینکه ورق های عریض در شرکت 
فولاد اکسین می تواند در ابعاد بزرگ تر تولید شود 
و از س��وی دیگر می توانیم با استانداردهای جهانی 

اسلب تولید کنیم.
عضو هیات مدیره انجمن فولاد ایران به یکی دیگر 
از مزایای تولید اس��لب ب��ا ضخامت ۳۰۰میلی متر 
هم اش��اره کرد و افزود: یک��ی از جنبه های مهم و 
با ارزش این دس��تاورد در فولاد مبارکه این است 
که می توان این اس��لب را در ابعاد ایکس و وای در 
فولاد اکس��ین نورد کرد که بر کیفیت ورق بسیار 

نقش دارد.
وی اضاف��ه ک��رد: ۲ جه��ت نورد ش��دن کیفت 
ورق ه��ای تولیدی را افزایش می دهد و وابس��تگی 
م��ا را به خ��ارج کاهش می ده��د و در محصولات 

پتروشیمی، نفت و گاز کاربرد ویژه ای دارد.
شهرس��تانی تاکید کرد: با فناوری های به دست 
یافت��ه در ف��ولاد مبارکه باز هم ثاب��ت کردیم که 
تحریم ه��ای حقیقی و حقوق��ی صنعت فولاد و به 
ویژه ش��رکت ف��ولاد مبارکه بی نتیجه اس��ت و با 
بومی س��ازی و اعتماد به دانش متخصصان صنعت 
فولادس��ازی را هر روز به ش��عار س��ال ک��ه همانا 

»جهش تولید« است، نزدیک می کنیم.

 فولاد 
 واقعا گران است؟

در ماه ه��ای اخی��ر بحث های داغ��ی درباره نرخ 
ف��ولاد در ایران در جریان بوده اس��ت. یک جریان 
»خب��ری« در این ماه ها ش��کل گرفت��ه که مدعی 
است نرخ فولاد در ایران به مراتب بالاتر از نرخ های 

جهانی است.
 این جریان بر نهادهای سیاس��ت گذاری صنعت 
فولاد ایران نیز تأثیر گذاش��ته و پژواک صدای آن 
حتی در محافل سیاس��ی از جمله مجلس و برخی 

نهادهای دولتی نیز شنیده می شود. 
چی��لان این ادعا که نرخ فولاد در ایران بس��یار 
گران تر از نرخ های جهانی است را به محک بررسی 

کارشناسی گذاشته است.
بررسی نش��ان می دهد که نه تنها نرخ فولاد در 
ایران بی��ش از نرخ های جهانی نیس��ت، بلکه یک 
شکاف قیمتی منفی بزرگ، بین نرخ فولاد در بازار 
ایران ب��ا نرخ های جهانی وجود دارد. این ش��کاف 
آنقدر بزرگ است که باعث شده تا ایران ارزان ترین 

فولاد دنیا را داشته باشد.
برای پی بردن به ارزانی یا گرانی فولاد در ایران، 
کافی اس��ت نرخ ش��مش ف��ولادی در ای��ران را با 

نرخ های جهانی منطقه CIS مقایسه کنیم.
 چیلان این مقایس��ه را برای ماه های آذر و دی  
امس��ال که اتفاقا در آنها تلاش های تنظیم بازاری 
مختلف در جهت سرکوب قیمت ها در بازار داخلی 
ش��کل گرفته اس��ت، انجام داده است. در ۸ هفته 
آذر و دی م��اه امس��ال، کمتری��ن فاصل��ه قیمتی 
ش��مش فولادی در معاملات ب��ورس کالا در ایران 
با قیمت های منطقه CIS، ۲۱ درصد بوده اس��ت؛ 
یعنی در بهترین حالت، ش��مش فولادی ایران ۲۱ 
درصد پایین تر از نرخ های CIS معامله شده است!  
در هفته دوم و چه��ارم دی ماه، با ارز نیمایی، نرخ 
کشف شده شمش فولادی در بورس کالا، ۲۱درصد 
پایین تر از قیمت ه��ای CIS بوده و در تمام هفته 
دیگر این فاصله بیشتر بوده است.  بیشترین فاصله 
قیمت��ی در این ۲ ماه مرب��وط به هفته چهارم آذر 
اس��ت که در آن نرخ ش��مش فولادی در معاملات 
 CIS ب��ورس کالا، ۲۹ درصد پایین ت��ر از نرخ های
بوده است. به طور میانگین نیز در ۲ ماه آذر و دی، 
نرخ شمش فولادی در منطقه CIS، ۵۴۷ دلار به 
ازای هر تن و نرخ ش��مش فولادی در ایران، ۴۱۴ 
دلار بوده اس��ت.  در واق��ع به طور میانگین در این 
دو ماه ش��مش فولادی در ایران ۲۴ درصد ارزان تر 

از CIS بوده است.

اخبار

صف آرایی موافقان و مخالفان 

مصوبات بی نتیجهتصویب قانون لازمه آرامش زنجیره فولاد

سخن پایانی

هفت��ه گذش��ته کلیات ط��رح توس��عه و تولی��د پایدار 
زنجی��ره ف��ولاد ک��ه با ه��دف س��اماندهی بازار ف��ولاد از 
س��وی اعض��ای کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن مجل��س 
 تدوین ش��ده بود، م��ورد تایی��د نماین��دگان مجلس قرار 
گرفت.  ای��ن طرح با ۱۸۶رای موافق، ۲۲ رای مخالف و ۸ 
رای ممتنع از ۲۱۶ آرای ماخوذه مورد تصویب نمایندگان 
قرار گرفت.  جزئیات طرح نیز برای مش��ورت بیش��تر بین 
مجلس و دولت به صورت دو شوری به کمیسیون صنایع و 

معادن ارجاع داده شد. 

در این جلس��ه، داریوش اس��ماعیلی، معاون معدنی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت نیز حضور داشت و با تصویب طرح 

یادشده مخالفت کرد. 
وی با اش��اره به توس��عه صنعت فولاد در طول سال های 
گذش��ته، این صنعت را یکی از افتخارات کش��ور دانست و 
افزود: مجموع تولید فولاد کشور در سال جاری به بیش از 

۳۰ میلیون تن افزایش می یابد. 
اس��ماعیلی در ادامه تاکید ک��رد: قوانینی که در مجلس 
ش��ورای اس��لامی تصویب می ش��وند باید به تولید کمک 

کن��د، نه اینکه مانعی در مس��یر آن ب��ه وجود آورد. ضمن 
آنک��ه ط��رح موردبحث جامع نیس��ت و درحالی بررس��ی 
می ش��ود که دولت ب��رای تنظیم بازار فولاد پ��ا به میدان 
گذاش��ته و ش��یوه نامه ای ب��ا عن��وان س��اماندهی عرض��ه 
 و تقاض��ای زنجی��ره ف��ولاد را در دس��ت بررس��ی و اجرا 

دارد. 
همانطور که از نتیجه رای گیری مجلس مش��خص است، 
طرح مورد بح��ث موافقان بس��یاری دارد. این افراد ضمن 
اش��اره به التهابات بازار از ماه های پایانی س��ال ۹۸ تاکنون 

و تاکی��د بر رانت توزیع ش��ده در این زنجی��ره بر تصویب 
قانونی برای این زنجیره تاکید دارند. ضمن آنکه با اشاره به 
توزیع برق و گاز ارزان به فعالان صنعت فولاد از فروش این 
محص��ول با نرخ بالاتر از قیمت های جهانی در بازار داخلی 
گلایه مند هس��تند؛ بنابراین ورود مجلس برای ساماندهی 

این بازار را ضروری می دانند. 
مخالفان طرح یادش��ده نیز تاکید داش��تند جزئیات آن 
ایراداتی ج��دی دارد. چنانچه این ایرادات برطرف نش��ود 

می تواند به سوءاستفاده سودجویان منجر شود. 

عل��ی جدی، عضو هیات رئیس��ه کمیس��یون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با »روزگار معدن« و درباره 
طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد گفت: نمایندگان مجلس 
ش��ورای اس��لامی با کلیات طرح توس��عه و تولید پایدار زنجیره 
ف��ولاد موافقت کردند. هرچند پیش��نهادهایی برای اصلاح این 
طرح ارائه ش��د. این اصلاحات به زودی بررسی و دوباره جزئیات 
آن در س��ریع ترین زمان ممکن به صحن بازگش��ت خواهد داده 

شد.  نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: از حدود یک سال پیش تاکنون 
ش��اهد ش��دت گرفتن التهاب در بازار فولاد بودیم. این نابس��امانی ها در حالی هستند که 
میزان تولید فولاد در کش��ور ما به مراتب بیش��تر از نیاز به این محصول برآورد می ش��ود؛ 
بنابراین هرگونه کمبود یا فروش فولاد با قیمت های بالاتر از نرخ جهانی پذیرفتنی نیست. 
به ویژه که تولید این محصول استراتژیک در کشور ما با مزیت های متعددی همراه است. 
ازجمله مهم ترین این مزیت ها می توان به سنگ آهن و همچنین منابع ارزان انرژی مانند 

گاز و برق اشاره کرد. 
انتقاد به جزئیات �

جدی خاطرنش��ان کرد: اجرایی ش��دن طرح یادش��ده در قالب قانون به بهبود ش��رایط 
ب��ازار محص��ولات ف��ولادی کمک می کند و در همین حال مانع رانت و فس��اد می ش��ود. 
ب��ر همین اس��اس نیز اکثریت نماین��دگان با کلیات این طرح موافق هس��تند. هرچند به 
برخ��ی جزئی��ات طرح انتقادهایی وارد اس��ت که این موضوعات در دس��ت بررس��ی قرار 
خواهن��د گرف��ت. ازجمله این موارد می توان به بند حذف معافیت مالیاتی اش��اره کرد. در 
طرح اولیه پیش��نهاد حذف معافیت مالیاتی ص��ادرات تا حلقه های انتهایی زنجیره فولاد 
مورد بحث بود اما اکنون پیش��نهاد ش��ده که این بند تا حلقه میانی یعنی تولید ش��مش 
 اجرایی شود. بدین ترتیب صادرات محصولات نهایی همچنان با معافیت مالیاتی صادرات 

همراه باشد. 
 این عضو هیات رئیس��ه کمیس��یون صنایع و معادن مجلس ش��ورای اسلامی در پاسخ 
به س��والی مبنی بر مخالفت معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با تصویب قانون برای بازگش��ت آرامش به بازار فولاد گفت: طرح فولادی مجلس 
ش��ورای اس��لامی با شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد که از سوی دولت 

مطرح شده شباهت های بسیاری دارد. 
با این وجود باید تاکید کرد برخلاف ادعای مطرح شده از سوی سیاست گذاران در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ش��واهد حکایت از آن دارد که امکان اجرایی ش��دن این شیوه نامه 
در عمل وجود ندارد، چراکه فعالان زنجیره فولاد از اجرای آن سر باز می زنند. اما چنانچه 
قانون مناس��بی برای بازگش��ت تعادل به این زنجیره تدوین ش��ود، دیگر اجرایی شدن آن 
با الزام قانونی همراه خواهد بود و امکان تغییر آن از سوی نهاد های اجرایی وجود ندارد. 

اب��وذر انصاری، کارش��ناس ب��ازار در 
گفت وگو با »روزگار معدن« و در پاس��خ 
به س��والی مبنی ب��ر ارزیابی تلاش های 
انجام ش��ده از س��وی سیاس��ت گذاران 
در ق��وه مقننه و مجریه برای بازگش��ت 
آرام��ش به ب��ازار فولاد گفت: متاس��فانه 
ش��رایط به گون��ه ای اس��ت ک��ه گوی��ی 

سیاس��ت گذاران برای صدور بخشنامه، قانون و رفع 
التهابات بازار فولاد در رقابت هس��تند. با این وجود، 
طرح هایی که از س��وی آنها برای رفع تنش های این 
زنجیره ارائه می ش��ود، بدون کار کارشناسی تدوین 
ش��ده اند. به علاوه آنک��ه با واقعیت ه��ای اقتصادی 
کش��ور همخوانی ن��دارد. درنتیج��ه در عمل نباید 
انتظ��ار اجرای��ی ش��دن آنه��ا را داش��ت. در همین 
ح��ال تع��دد مصوبات و ابلاغیه ه��ا در زنجیره فولاد 
 خود به چالش��ی ب��رای فعالان ای��ن زنجیره تبدیل 

شده است. 
مصوبات اجرایی نمی شوند �

وی در ادامه افزود: مکانیس��م بازار از عوامل کلان 
اقتص��ادی تاثیر می پذیرد؛ بنابراین نباید با تصویب 
قان��ون ی��ا مصوبه انتظار بازگش��ت آرام��ش به این 
زنجیره را داش��ته باش��یم. در همین حال، چنانچه 
قانون��ی ب��دون توجه به ش��رایط اقتصادی تصویب 
ش��ود و در همین حال رضای��ت فعالان آن زنجیره 
 م��ورد توجه ق��رار نگرفته باش��د، در عمل اجرایی 

نمی شود. 

ضد صادرات �
این کارش��ناس بازار افزود: متاس��فانه 
طرح هایی که به تازگی از س��وی متولیان 
ام��ر ب��رای تنظیم بازار فولاد ارائه ش��ده ، 
ضدصادرات هستند. صادرات لازمه تداوم 
تولید در صنعت فولاد اس��ت، با این وجود 
آنق��در که باید به آن بها داده نمی ش��ود. 
صادرات فرآیندی زمان بر اس��ت و تداوم فروش یک 
محص��ول در بازار بین المللی ب��ه الزاماتی نیاز دارد. 
ازجمله آنکه تولیدکنندگان موظفند محصول خود 
را براس��اس قرارداد فروش خارجی، ماهانه به میزان 

مشخصی در بازار جهانی عرضه کنند. 
درنتیجه گ��ره زدن صادرات به ف��روش داخلی 
اشتباه است. اش��تباهی که به از دست رفتن بازار 
صادراتی فولاد کش��ور منجر می شود.  وی در رد 
ادعای مطرح ش��ده از س��وی برخ��ی متولیان امر 
مبن��ی بر مقصر دانس��تن ص��ادرات و تاثیر آن بر 
رش��د قیمت فولاد در بازار داخلی گفت: در اغلب 
ماه های س��ال ۹۹ ش��اهد افت صادرات فولاد در 
مقایس��ه با مدت مشابه سال گذشته بودیم. اما در 
همین زمان عرضه این محصول در بازار داخلی نیز 
بیشتر نش��د. درواقع نمی توان فروش صادراتی را 
مسبب گرانی فولاد و کمبود در این بازار دانست، 
بلک��ه همین محص��ولات در ب��ازار آزاد به فروش 
می رون��د. درنتیجه راه حل درس��ت الزام به عرضه 

محصولات غیرصادراتی در بورس است.

قیمت جهانی را جدی بگیرید �
انصاری نوس��انات نرخ فولاد در ب��ازار داخلی را 
ناشی از تغییر قیمت این محصول در بازار جهانی 
و نرخ ارز دانس��ت و افزود: قیمت فولاد براس��اس 
۲ پارامت��ر اصلی ن��رخ دلار و قیمت این محصول 
در بازار جهانی کش��ف می ش��ود ام��ا کنترل این 
شاخصه ها از س��وی قانون گذاران انجام نمی شود؛ 
بنابراین از متولیان امر انتظار می رود اهداف خود 
ب��رای تنظیم بازار ف��ولاد را به گونه ای مش��خص 
 کنند که در محدوده اختیاراتش��ان باشد و از پس 
آن بربیاین��د.  کم��ا اینک��ه در یک��ی دو ماه اخیر 
ش��اهد رش��د قیمت فولاد در بازار جهانی بودیم. 
طبیعی اس��ت که رش��د قیمت این فل��ز در بازار 
جهان��ی زمین��ه افزای��ش قیمت ف��ولاد را فراهم 
می کن��د. در چنی��ن ش��رایطی از متولی��ان ام��ر 
 انتظار می رود نق��ش خود را در تنظیم بازار فولاد 
ایفا کنند. انصاری در پایان تنها راه حل تنظیم بازار 
فولاد را تعیین میزان کف عرضه دانس��ت و گفت: 
میزان کف عرضه باید با نظرخواهی از فعالان این 
صنع��ت و چانه زنی میان دول��ت و تولیدکنندگان 
شمش تعیین و در ادامه نیز الزامات قانونی کافی 
برای اجرای آن تنظیم ش��ود. در عین حال بورس 
نی��ز به عنوان تنها مکانیس��م ف��روش محصولات 
در ب��ازار داخلی تعیین ش��ود. بدین ترتیب بخش 
قابل توجه��ی از چالش های کنونی برطرف خواهد 

شد.

ورود مجل��س به تنظیم بازار ف��ولاد در ماه های اخیر با انتقادهای جدی 
روبه رو شد. بسیاری این دست دخالت ها را در شأن قانون گذار نمی دانستند 
و در همی��ن ح��ال انتقادهای جدی نس��بت به تصویب قان��ون برای یک 
محصول داش��تند. با این وجود، طی روزهای گذشته شاهد تصویب کلیات 

طرح توس��عه و تولی��د پایدار زنجیره ف��ولاد بودیم. در چنین ش��رایطی، 
همچنان این س��وال مطرح اس��ت که اگر بنا باش��د برای تنظیم بازار هر 
محص��ول نمایندگان مجلس ورود کنند، چه بر س��ر ق��وه مقننه و وظایف 

اصلی آن خواهد آمد؟
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بیت کوین جای بورس را گرفت؟

پالایش یکم؛ صندوقی برای توزیع ثروت یا ضرر؟

از تزریق منابع جدید به بورس چه خبر؟

گروه معدن

بع��د از جریان قطعی های پیاپی ب��رق در تهران و 
کشور و شایعه اس��تفاده ماینر ها از برق، کارشناسان 
حوزه آی تی از س��وق مردم به سمت بازار رمز ارز ها 

هشدار می دهند.
ب��ا وجود اقدامات س��ختگیرانه در کش��ور یا حتی 
برخورد قوه قضاییه با اس��تخراج رمز ارز ها در ایران، 
تب این فعالیت همچنان داغ است. اصلی ترین سوال 
که در ذهن مخاطبان ایجاد می شود میزان سودآوری 

این فعالیت است.
ب��ه زبان دیگ��ری می توان این موض��وع را تحلیل 
کرد به طوری که اس��تخراج از رمز ارز یعنی دریافت 
پاداش در ازای اهدای قدرت دس��تگاه اس��تخراج به 
ش��بکه که به تأیید تراکنش ها و برقراری امنیت آن 
منجر می ش��ود. استخراج رمز ارز از یک کار تفریحی 
در س��ال ۲۰۱۰، ب��ه یک صنعت چن��د ۱۰ میلیارد 

دلاری در سال ۲۰۲۰ تبدیل شده است.
در واقع استفاده از ماینر یا همان دستگاه استخراج 
رم��ز ارز به معنای پولدار ش��دن نیس��ت. در این باره 
عباس��علی حقانی نس��ب، کارش��ناس اقتصادی در 
گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران جوان، درباره افزایش 
فعالی��ت مردم در ب��ازار رمز ارزها، گف��ت: اگر افراد 
نم��ودار معام��ات ارزی مثل رمز ارز یا س��ایر موارد 
را مشاهده کنند، با نوسانات زیادی مواجه می شوند، 
نکت��ه ای که باید به آن اش��اره کرد س��رمایه گذاری 
 مس��تقیم در ای��ن ب��ازار ب��ه دلی��ل ریس��ک ب��الا 

مخاطره آمیز است.
او بیان کرد: متاسفانه وقتی عده ای از مسئولان در 
بازار های رس��می تنش های��ی را ایجاد می کنند قطع 
به یقین بازار های غیر رس��می می آیند و سرمایه ها را 

جذب می کنند. 
در رابط��ه با رمز ارز بای��د گفت عاوه بر معامات، 
اس��تخراج ارز هم از اهمیت بالایی برخوردار اس��ت، 
ام��ا متاس��فانه با توجه به قانونی ک��ه وزارت نیرو در 
ای��ن رابطه گذاش��ت، منفعت ناش��ی از اس��تخراج 
رم��ز ارز را از تولید کننده گرفت و به دس��ت دلالان 
س��پرد، دول��ت بای��د در ای��ن رابط��ه ورود کن��د و 
 نظ��ارت لازم را از طری��ق دس��تگاه های مربوطه به 

عمل آورد.
س�رمایه گذاری در رم�ز ارز مثل تیری  �

در تاریکی است
این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: پیش بینی 
بازار های دنیا در رابطه با رمز ارز بسیار سخت است، 
همچنین باید گفت عمل کس��انی که در این زمینه 
ب��ه خری��د و ف��روش می پردازند، مانن��د یک تیری 
در تاریک��ی می مان��د به دلی��ل آنکه خیل��ی از این 
س��رمایه گذاران با تحلیل های تکنیکال و بنیادی که 
در زمینه رمز ارز ها رخ می دهد آشنا نیستند و ممکن 

است متضرر شوند.
حقانی نس��ب تصری��ح کرد: اکن��ون، چون فضای 
رمز ارز ها رس��میت پیدا نک��رده و افراد آموزش های 
چندان��ی در این زمین��ه ندیده اند، پ��س باید گفت 
 ای��ن بازار فعا برای س��رمایه گذاران ت��ازه وارد وارد 

پرریسک است.

افزایش سوددهی رمز ارز به دلیل ارتقا �
او تاکید کرد: گرچه در چند ماه آتی در حوزه رمز 
ارز با نوسان مواجه خواهیم بود، اما می توان گفت در 
ب��ازه بلندمدت به دلیل افزایش ارزش رمزارز ها افراد 

می توانند به سود های مطلوب خود دست یابند.
میزان انرژی بس��یار زیاد مورد نیاز برای استخراج 
رمز ارز باعث ش��ده است تا مصرف برق یک دستگاه 
اس��تخراج و همچنی��ن نرخ ب��رق در ی��ک منطقه، 
تأثیر ش��دیدی بر س��ودآوری ماینینگ داشته باشد. 
هر دس��تگاه ماینر مصرف برق متفاوتی دارد. مسلم 
اس��ت هنگام تهیه یا خرید یک دس��تگاه اس��تخراج 
باید این مس��ئله را مد نظر قرار داد، زیرا هزینه برق 
مصرفی دس��تگاه ماینر می تواند نق��ش نرخ هش را 
در س��ودآوری از بین ببرد و حتی باعث ضرر ش��ود. 
به عن��وان نمونه، س��ودآوری یک دس��تگاه با قدرت 
۱۴ تراه��ش و مصرف ب��رق  ۴۰۰ ،۱وات می تواند از 
سودآوری یک دستگاه با ۵۰ تراهش قدرت و مصرف 

برق ۰۰۰ ،۸ وات بیشتر باشد.
قطعی های اخیر برق ربطی به استخراج  �

رمز ارز ندارد
ابوذر صالحی، مدی��ر کل امور بین الملل توانیر، در 
پاسخ به این سوال که آیا رمز ارز ها عامل قطعی های 
اخیر برق در پایتخت هستند یا خیر؟ گفت: مجموع 
اس��تفاده برق توسط رمز ارز ها در کشور حدود ۵۰۰ 
تا ۵۵۰ مگاوات اس��ت. او ادام��ه داد: معادل ۵۰۰ تا 
۵۵۰ م��گاوات رم��ز ارز مجاز، رم��ز ارز غیر مجاز در 
کش��ور داریم، اما با توجه به مصرفی که ما در کشور 
داری��م این عدد رمز ارز خیلی عدد بزرگی نیس��ت و 
خاموشی های اخیر در کش��ور به خصوص در تهران 

ربطی به استخراج رمز ارز ندارد.
شناس�ایی ه�زار و 600 مراکز اس�تخراج  �

رمز ارز
مدی��ر کل ام��ور بین المل��ل توانیر اف��زود: یکی از 
عواملی که موجب افزایش مصرف برق ش��ده، مراکز 
اس��تخراج رمز ارز غیرمجاز هستند و تاکنون حدود 
ه��زار و ۶۰۰ مرکز غیرمجاز را شناس��ایی کرده ایم. 
دستگاه های ماینینگ آنها جمع آوری شده و خسارت 

ب��رق مصرفی از آنها اخذ و مجرمان به مراجع قضائی 
معرف��ی ش��ده اند.صالحی بیان کرد: ای��ن مراکز باید 
مجوز ه��ای لازم را از وزارت صنعت ، معدن و تجارت 
و نی��رو دریافت و ب��ه صورت قانون��ی فعالیت کنند. 
ماینر ها تعرفه مخصوص خود را دارند و در این ماه ها 

۵۰ درصد نرخ آزاد را باید بپردازند.
او اف��زود: ول��ی در حوزه رمز ارز های��ی که افراد با 
مجوز کار می کنند ما مشکل و برخوردی نداریم، اما 
با رمز ارز های غیر مجاز به ش��دت برخورد می کنیم و 
ن��ه تنها تجهیزات آنها جمع آوری می ش��وند بلکه به 

قوه قضاییه هم معرفی خواهند شد.
این مقام مسئول بیان کرد: به طور کلی کسانی که 
ماینر غیر مجاز داش��تند آنها را جمع آوری کردیم و 
ب��ا توجه به معرفی به قوه قضاییه، دس��تگاه یا همان 
ماینر شخص خاطی به عنوان کالای قاچاق محسوب 

خواهد شد.
ب��ا توجه ب��ه اینک��ه ماینر ه��ا در ازای مش��ارکت 
در ش��بکه و اس��تخراج، پ��اداش خ��ود را به  صورت 
رم��ز ارز دریاف��ت می کنن��د، ن��رخ رم��ز ارز یکی از 
مهم تری��ن عوام��ل س��ودآوری ماینینگ محس��وب 
می ش��ود. ماینر ه��ا مجبور هس��تند ب��رای پرداخت 
 هزینه های خ��ود رمز ارز را به ارز ه��ای رایج تبدیل

کنند. 
بنابراین، برای اینکه فعالیت س��ودآور باش��د و به 
بیانی س��اده دخل و خرجش با هم بخواند، باید نرخ 
رمز ارز از حد مش��خصی بیشتر باشد. در اوایل سال 
گذش��ته میادی ک��ه نرخ رمز ارز ب��ه ۳، ۲۰۰ دلار 
رس��ید، بس��یاری از ماینر ها برای جلوگیری از ضرر 

دستگاه های خود را خاموش کردند.
طب��ق تحقیق��ات به  دس��ت آمده تولی��د یک رمز 
ارز در م��اه چی��زی باغ بر ۱۰۰ دس��تگاه ماینر لازم 
دارد به طور متوس��ط هر دستگاه ۳۵ میلیون تومان 
محاس��به ش��ود ب��رای راه ان��دازی ی��ک مزرعه رمز 
ارز چی��زی بال��غ ب��ر ۳ میلی��ارد و ۵۰۰ تومان باید 
هزین��ه ک��رد و همچنین برای زیر س��اخت های لازم 
 ب��رای انجام این کار چیزی بالغ ب��ر ۴ میلیون تومان 

نیاز است.

قطع انش�عاب 260 مگاوات انشعاب مجاز  �
رمز ارز 

مصطفی رجبی مشهدی، س��خنگوی صنعت برق 
کشور در پاسخ به این سوال که استخراج بیت کوین 
در ای��ران چقدر هزینه دارد؟ گف��ت: در واقع هزینه 
این بخش به سرمایه گذاران برمی گردد، ولی به طور 
کلی طبق تعرفه نرخ متوس��ط ص��ادرات برق حدود 

۱۰۰۰کیلو وات ساعت است.
او ادام��ه داد: ی��ک بیت کوی��ن به ان��دازه مصرف 
۲۴ واحد مس��کونی در س��ال برق مص��رف می کند، 
این یعنی احتمالا اس��تخراج ه��ر بیت کوین ۷۲هزار 
کیلووات س��اعت برق مصرف می کن��د. این مصرف 
برق معادل روش��ن بودن ۷۲۰ه��زار لامپ ۱۰۰وات 

به اندازه یک ساعت است.
رجبی مش��هدی بیان ک��رد: درحال حاضر با توجه 
به خاموش��ی ها در تهران و بخش��ی دیگر در کش��ور 
چی��زی بالغ بر ۲۶۰ مگاوات از انش��عابات مجاز رمز 
ارز ی��ا همان ماینر ها را قط��ع کرده ایم به طوری که 

ماینر های مجاز از دسترس خارج شده اند.
او با بیان این که اس��تخراج رمز ارز به معنای فشار 
بس��یار زیاد به شبکه برق است، اظهار کرد: هر واحد 
تولید استخراج رمز ارز در کشور به میزان ۲۸ تا ۳۵ 
مشترک برق به صورت متوسط برق مصرف می کند 
ک��ه با افزایش چش��مگیر ای��ن واحد ها در سراس��ر 
کش��ور به خصوص در کانش��هر هایی از جمله تهران 
و تبریز ش��بکه توزیع نیروی برق دچار خسارت هایی 
جدی خواهد ش��د و در س��اعات اوج مصرف کمبود 
و قطعی برق خواهیم داش��ت. ب��رای تولید یک بیت 
درحال حاض��ر بای��د ۵۴۴۰ تراهش در ی��ک ماه کار 
کن��د این یعنی ۳۴۰ تا دس��تگاه با توان ۱۶ تراهش 
در یک م��اه کار کنن��د. ه��ر دس��تگاه از اب��ن مدل 
۱۷۶۰ وات مص��رف می کند که ب��ه طور کلی حدود 
۴۳۱۰۰۰کیلووات س��اعت در ماه می شود به حساب 
کیلو وات ساعتی ۴۰۰ تومن اگه حساب شود چیزی 

بالغ بر حدود ۱۷۳ میلیون تومان می شود.
به گفته کارشناس��ان بازار سرمایه رمز ارز در چند 
روز گذش��ته حدود ۲۵ درصد ارزش خود را از دست 
داده و از رق��م ۴۲ ه��زار دلاری به ع��دد ۳۱ دلاری 
سقوط کرده است و با یک حساب سر انگشتی رقمی 

حدود ۸۱۵ میلیارد تومان به پول ما می شود.
بر اساس داده های رسمی، برق لازم برای استخراج 
یک بیت کوین حدود ۳۶میلی��ون تومان در ماه های 
غیرگرم س��ال هزینه دارد و این یعنی هر بیت کوین 
می تواند س��ود ۷۸۰میلیون تومانی داشته باشد. نرخ 
بیت کوی��ن تقریبا ۲۲برابر هزینه های اس��تخراج آن 
اس��ت. تازه این هزینه با تعرفه مجاز محاس��به شود 
و اگ��ر برق به صورت غیرمجاز مصرف ش��ود، س��ود 

استخراج بیت کوین سر به فلک می کشد.
مص��رف برق مراک��ز غیرمجاز در مجم��وع حدود 
۳۰۰م��گاوات تخمین زده ش��ده که نش��ان می دهد 
کل مراکز غیرمجاز اس��تخراج رمزارز به اندازه همان 
۱۴مرکز مجاز برق مصرف می کنند و مجموع مصرف 
آنه��ا حدود ۶۰۰م��گاوات اس��ت. رجب��ی می گوید 
درحال حاض��ر کمت��ر از یک درصد برق کش��ور برای 

استخراج رمزارز مصرف می شود.

دولتمردان به زعم خود با فروش سهام شرکت های 
دولتی به دنبال توزیع ثروت میان همه اقشار کشور 
بودن��د، ام��ا درحال حاض��ر این صندوق ه��ا مردم را 

متضرر کرده است.
به گزارش فارس، بازار س��رمایه باز هم بر روی دور 
اصاح افتاده است. همه بازار وضعیت قرمز رنگی به 
خود گرفته اند و بسیاری از سهامداران نگران از آینده 

بازار دوباره وارد صف های فروش شده اند.
رش��د ۸۰ درصدی صف های فروش طی روزهای 
گذشته نشان می دهد، اندکی اعتمادی که دوباره به 
بازار س��رمایه روی آورده بود، با تصمیمات دولتی ها 
در حال نابود ش��دن است. این مسئله را می توان در 
صندوق پالایش یکم که یک نماد کاما دولت است، 

به وضوح مشاهده کرد.
ارزش پالایش یکم نصف شد �

کاهش ن��رخ حدودا ۵۰ درص��دی از نرخ خرید و 
کاه��ش ۷۰ درصدی با تخفیف داده ش��ده، نش��ان 
از ی��ک رون��د کاما معکوس در توزی��ع ثروت میان 
سهامداران دارد. از ابتدای تابستان که دولت تصمیم 

گرفت باقی سهام خود در برخی شرکت های دولتی 
را از طری��ق صندوق های ETF واگذار کند، دایم در 
ح��ال تبلیغ این موضوع بود که این کار دولت نوعی 

توزیع ثروت میان همه اقشار مختلف جامعه است.
وزیر اقتصاد بارها تاکید کرده بود که این صندوق 
فرصت خوبی ب��رای توزیع ثروت بی��ن آحاد ایرانی 
است. همچنین تخفیف ۲۰ درصدی که این صندوق 
دارد ک��ه اگر فردی ۵ میلیون تومان پالایش��ی یکم 
بخرد، یک میلیون تومان تخفیف خواهد گرفت و در 
واقع به میزان ی��ک میلیون تومان از ثروت بهره مند 

خواهد شد.
در اوایل تابس��تان صن��دوق دارا یکم که نمادهای 
بانکی و بیم��ه ای در آن بودند، به فروش رس��یدند. 
دول��ت در مرحله دوم در حال آماده س��ازی صندوق 
ETF خودرویی بود که به دلایل نامعلومی لغو ش��د. 
این بار قرعه به نام سهام پالایشی افتاد و ۴ پالایشگاه 
تهران، اصفه��ان، تبریز و بندرعباس وارد دارا دوم یا 

پالایش یکم شدند.
اختاف��ات وزی��ر اقتص��اد و وزیر نفت س��بب لغو 

این عرضه ش��د و این اتفاق س��بب روش��ن ش��دن 
آت��ش ریزش ب��ورس بود. ام��ا در نهای��ت صندوق 
پالای��ش یکم با نرخ ۱۰ هزار تومان در ش��هریورماه 
 عرضه ش��د و در آبان م��اه نیز این نم��اد در بورس 

باز شد.
پالایش یکم تنها ۷ روز مثبت بوده است �

پالای��ش یکم، هم اکنون و بعد از گذش��ت دو ماه 
ریزش م��داوم در مح��دوده ۵ هزار توم��ان معامله 
می ش��ود و عما زی��ان ۵۰ درصدی به س��هامداران 
خ��ود تحمی��ل کرده اس��ت. صن��دوق پالایش یکم 
بیش��تر توزیع زیان میان اقشار مختلف جامعه بوده 
ت��ا توزی��ع ث��روت. در ۳۳ روزی که نم��اد پالایش 
یک��م در حال معامله بوده اس��ت، تنها ۷ روز مثبت 
 معامله ش��ده و در باقی روزها یعن��ی ۲۶ روز منفی 

بوده است.
روند معاملات صندوق پالایش یکم �

در هفته های گذش��ته نیز، بازارگردان این نماد از 
اتم��ام پول خود جهت حمایت از این نماد خبر داده 
بود. یعنی بازارگردان این س��هم هم توان مالی برای 

حمایت از این س��هم نداش��ته و به نظر می رسد این 
س��هام در روزهای آینده نیز با روند کاهش��ی جدی 

مواجه باشد.
البت��ه نباید از صندوق دارا یکم نیز گذش��ت. این 
صن��دوق هم اکنون در مح��دوده ۱۰ هزار تومانی و 
یا هم��ان رقم خرید قرار گرفته اس��ت. یعنی از این 
صندوق هم درحال حاضر حمایتی صورت نمی گیرد.

پس از ورود بازار س��رمایه در مردادماه امس��ال به 
فاز اصاح، بسیاری از دولتمردان و کارشناسان یکی 
از دلایل ضرر و زیان س��هامداران را س��رمایه گذاری 
مس��تقیم و خری��د س��هام ش��رکت های مختل��ف 
می دانس��تند. ای��ن کارشناس��ان س��رمایه گذاری بر 
روی صندوق های سرمایه گذاری مانند صندوق های 
ETF را ی��ک راه موثر در کاه��ش ضرر و زیان افراد 
می دانس��تند. ام��ا باید گفت س��رمایه گذاری در این 
صندوق ها نیز به ش��دت ریس��ک دارد و تا زمانی که 
دولت و شرکت های حقوقی وابسته به دولت تمایلی 
به حمایت از بازار نداشته باشند، وضعیت همین گونه 

است.

با ادامه روند ریزش��ی در بازار س��رمایه، زمزمه های 
تزریق یک درصد از صندوق توس��عه ملی به صندوق 
تثبیت بازار در چند مرحله به گوش رس��ید و درحالی 
که مرحله نخست این قرار، به مبلغ یک هزار میلیارد 
تومان اجرا ش��د، به نظر می رسد صندوق توسعه ملی 
قصد تزریق منب��ع جدید به صن��دوق تثبیت بازار را 

ندارد.
به گزارش ایس��نا، کاهش های پی در پی ش��اخص 
ب��ورس از بعد از مردادماه مس��ئولان را بر آن داش��ت 
تا تصمیم��ات مختلفی برای به تعادل رس��اندن بازار 
سرمایه اخذ کنند. یکی از این تصمیمات تزریق منابع 

صندوق توسعه ملی به این بازار بود.
در این زمینه، اواخر شهریورماه حسن قالیباف اصل، 

رئیس پیش��ین س��ازمان بورس و اوراق به��ادار اعام 
کرد که این س��ازمان پیگیر نهایی ش��دن انتقال یک 
درصد از منابع صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت 
بازار اس��ت و بر این موضوع تاکید کرد که اجرای این 
مصوبه در ش��رایط فعلی بازار برای بازارگردانی مداوم 
 همه نمادها و افزایش نقدش��وندگی بازار اتفاق بسیار 

خوبی است.
این ماجرا برای دو ماه ابهامات زیادی داشت تا اینکه 
در نهایت در دهه نخس��ت آذرماه ی��ک هزار میلیارد 
تومان از صندوق توس��عه ملی به صندوق تثبیت بازار 
تزریق و اعام شد که این منبع در شرایط بحران مورد 

استفاده قرار خواهد گرفت.
همچنی��ن وعده داده ش��د که مبال��غ جدیدی در 

مراح��ل دیگر تزریق خواهد ش��د. حتی چندی پیش 
مدیرعامل صندوق توسعه ملی از تزریق ۲۵۰۰میلیارد 
تومان، در مرحله دوم حمایت این صندوق از بورس تا 

پایان سال، خبر داد.
با این حال و درحالی که بازار س��رمایه این روزها با 
شتاب بیشتری نسبت به گذشته درحال ریزش است، 
خبرهایی به گوش می رس��د مبنی ب��ر اینکه صندوق 
توس��عه ملی قصد تزریق منابع جدی��دی به صندوق 

تثبیت بازار را ندارد.
در این راس��تا محمد ابراهیم آقابابایی، رئیس هیات 
عام��ل صندوق تثبیت ب��ازار س��رمایه در گفت وگو با 
ایس��نا اظهار کرد: صندوق توس��عه ملی تا کنون فقط 
ه��زار میلیارد تومان به صندوق تثبیت بازار س��رمایه 

تزریق کرده اس��ت و ب��ا وجود اینک��ه مطابق مصوبه 
ش��ورای عالی ب��ورس و نهادهای بالادس��تی قرار بود 
بی��ش از ۱۳ه��زار میلیارد توم��ان در صندوق تثبیت 
بازار سرمایه سپرده گذاری کند اما تا کنون فقط هرار 
میلیارد تومان آن را بع��د از پیگیری های فراوان وزیر 
اقتصاد با نرخ ۱۲ درصد س��الانه سپرده گذاری کرده و 
درخواست س��پرده گذاری جدید صندوق تثبیت بازار 

سرمایه را مورد توجه قرار نداده است.
وی تاکی��د ک��رد: درواق��ع ای��ن صندوق ب��ا وجود 
پیگیری های صندوق تثبیت بازار س��رمایه، س��ازمان 
ب��ورس، معاونت بانکی و بیمه ای وزارت اقتصاد و وزیر 
اقتصاد، همچنان تمایلی به سپرده گذاری در صندوق 

تثبیت بازار سرمایه و اجرای قانون را ندارد.

ریزش شاخص مبنای بنیادین ندارد
مدیرعامل ب��ورس تهران گفت: اصاح وضع موجود نیازمند تس��ریع نهادهای 
مسئول و هماهنگی بانک مرکزی با سازمان  بورس برای حفظ ثبات بازار سرمایه 

است.
ب��ه گزارش س��نا، علی صحرایی با انتش��ار پیامی در توییتر گف��ت: افت فعلی 
ش��اخص بورس مبنای بنیادینی ندارد و اصاح وضع موجود به تس��ریع نهادهای 
مس��ئول برای تصمیم گیری در مورد طرح های ارائه شده توسط کارشناسان بازار 
س��رمایه نیازمند است. وی اضافه کرد: از س��وی دیگر هماهنگی بانک مرکزی و 
سیاست های پولی با سازمان  بورس برای حفظ ثبات بازار سرمایه ضروری است.

 دلایل کم واکنشی ها 
و بیش واکنشی ها به بازارسرمایه

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: میانگین P/E آینده نگر بازار حدود ۱۰ برآورد 
می شود که بسیار پایین تر از رقم آن در روزهای اوج است.

ولی نادی قمی به سنا گفت: درحال حاضر نرخ ارز و نرخ مواد خام در بازارهای 
جهانی برای فعالان بازار سهام اهمیت پیدا کرده است و با وجود پیش بینی ثبات 
قیمت های جهانی کامودیتی ها و حتی رش��د آن، انتظارات مربوط به کاهش نرخ 
دلار به زیر ۲۰ هزار تومان و کاهش ۱۲ درصدی چند روز اخیر آن، موجب ترس 

و نگرانی فعالان بورس شده است.
وی ب��ا بیان اینکه ش��اخص کل از روزهای اوج خ��ود ۴۴ درصد ریزش کرده و 
خروج نقدینگی حقیقی ها همچنان ادامه دارد و انتظارات رکودی در بازار س��هام 
غالب است، افزود: با وجود ارزنده بودن نرخ سهام بسیاری از شرکت های صادرات 
محور ش��اخص ساز، کاهش بیشتر نرخ سهام این دسته از شرکت ها دور از انتظار 

نیست.
نادی قمی اظهار کرد: س��ود امس��ال ش��رکت های بورس��ی و فرابورسی حدود 
۴۰۰هزار میلیارد تومان و س��ود س��ال ۱۴۰۰ آنها حدود ۵۵۰ هزار تومان برآورد 
می ش��ود که با توج��ه به ارزش ح��دود ۶۰۰۰ هزار میلیارد تومانی بازار س��هام، 
میانگین P/E آینده نگر بازار حدود ۱۰ برآورد می ش��ود که بسیار پایین تر از رقم 

آن در روزهای اوج است.
وی با اش��اره به اینکه رکود تورمی مزمن اقتصاد در ۲ س��ال اخیر، منابع مالی 
بی ثبات و س��رگردان را به امید کسب بازده های بالا روانه بورس کرد، خاطرنشان 
ک��رد: برخی تحلیل گ��ران و ذینفعان بلندمدت بازار س��رمایه ب��ه جای مدیریت 
انتظارات، بر ش��عله انتظارات عجیب و غریب دمیدند و عقاید سفته بازانه را رواج 
دادند که به نوبه خود باعث سرخوردگی شدید فعالان بازار سرمایه از عدم تحقق 

پیش بینی ها و از دست رفتن سرمایه شان شد.
نادی قمی گفت: کم واکنش��ی فعلی بازار س��هام به کاهش ریس��ک ها و بهبود 
ش��رایط اقتصادی )کاهش انتظارات تورمی، افزایش س��ود و تولید ش��رکت ها و 
رش��د اقتصادی هر چند اندک( و بیش واکنش��ی آن به ریسک های خرد و کان 
و بزرگنمایی آنها، نتیجه همین س��رخوردگی عمیق فعالان بازار سرمایه است که 

بهبود آن نیازمند صبوری است.

 13۶ هزار میلیارد ریال
 سهام عدالت به فروش رفت

مشاور اجرایی سهام عدالت شرکت سپرده گذاری مرکزی با بیان اینکه تاکنون 
۸ میلیارد سهم از سهام عدالت به فروش رفته، اظهار کرد: باید خریداری باشد تا 
سهام عدالت به فروش برسد و تمام شرایط را بازار تعیین می کند و درحال حاضر 

ممنوعیتی برای معامات نیست.
محمدرضا پوررضایی در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت از امکان فروش 
س��هام عدالت اظهارکرد: منعی برای معامات سهام عدالت وجود ندارد و کاهش 

معامات به معنای بسته شدن نیست.
وی افزود: از آنجایی که معامات سهام عدالت باید به صورت متمرکز از طریق 
کارگزرای ها با هماهنگی بورس انجام ش��ود و همچنین در ش��رایطی که بازار با 
نوس��ان مواجه اس��ت، گاهی اوقات بحث خرید و فروش س��هام عدالت تابعی از 
شرایط بازار می شود به همین دلیل در این مواقع محدودیت هایی برای معامات 
پیش می آید اما این محدودیت ها به معنای ممنوعیت یا متوقف ش��دن معامات 

نیست.
مش��اور اجرایی سهام عدالت شرکت س��پرده گذاری مرکزی با بیان اینکه باید 
خریداری باشد تا سهام عدالت به فروش برسد، گفت: تمام شرایط را بازار تعیین 

می کند و درحال حاضر ممنوعیتی برای معامات نیست.
پوررضایی افزود: تا آبان ماه روند معامات س��هام عدالت روان انجام می شد اما 

سفارشاتی به کارگزاری ها داده شد که باید عملیاتی شوند و به فروش بروند.
مش��اور اجرایی سهام عدالت شرکت س��پرده گذاری مرکزی با اشاره به نگرانی 
برخ��ی از س��هامداران عدالت مبنی  بر ع��دم واریز وجوه حاصل از فروش س��هام 
گفت: عدم واریز وجه به دو دلیل اس��ت؛ اول اینکه س��هام هنوز به فروش نرفته و 
دوم اینکه مش��کلی در روند واریز ایجاد ش��ده مانند نادرست بودن شماره شبا یا 
اطاعات وارد شده. است وی با تاکید بر اینکه هیچ سهامدار عدالتی وجود ندارد 
که سهامش به فروش رفته و در صورت اطاعات صحیح پول آن واریز نشده باشد، 
گفت: بیش از ۹۰ درصد سهامدارانی که سفارش فروش سهام دادند اما پولی برای 

آنها واریز نشده با مشکل عدم فروش سهام مواجه هستند.
مش��اور اجرایی سهام عدالت شرکت سپرده گذاری مرکزی تاکید کرد: بافاصله 
پس از فروش سهام از طریق سیستم سپرده گذاری و تسویه وجوه مبلغ به حساب 

فروشنده واریز می شود و این یک فرآیند روتین و روزانه است.
پوررضایی با بیان اینکه س��هامداران نگران نباش��ند چراک��ه در صورت وجود 
خریدار پول حاصل از فروش سهام آنها به سرعت واریز می شود گفت: سهامداران 
این امکان را دارند که از طریق سامانه سهام عدالت روند فروش را رصد کنند، اگر 
سفارش فروش داده شده و به فروش رفته باشد از تعداد سهام افراد کسر می شود.

پوررضایی درباره میزان فروش سهام عدالت اظهارکرد: تا به حال هشت میلیارد 
سهم به ارزش ۱۳۶هزار میلیارد ریال سهام عدالت به فروش رفته است.

روی خط خبر
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